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Innspill til reguleringsmøtet fra FHL 
 
FHL ønsker med dette å gi følgende innspill til reguleringsmøtet.  
 
FHL støtter Fiskeridirektørens forslag til bifangstordning for 2013. Økningen i 
bifangstkvoten tilsvarer prosentvis økningen i torskekvoten. Justering av bifangstkvoten i 
tråd med den totale kvoten er et fornuftig prinsipp. Ved en fremtidig kvotenedgang bør 
det også gjøres tilsvarende kutt i bifangstkvoten.  
 
FHL støtter de foreslåtte datoer som Fiskeridirektøren har foreslått for bifangstordningen.  
 
Behovet for bifangst er størst i gruppen under 21 meter.  
 
FHL er opptatt av at vi får en ordning som er ubyråkratisk og som gjør at ordningens 
hensikt med å sikre et mer markedsrettet fiske blir gjennomført. Det er derfor viktig at 
avlesingen gjøres på ukesbasis uten fare for inndragning hvis det på enkeltlandinger 
overstiger prosenten. Dette bør klargjøres i forbindelse med neste års reguleringer.  
 
Ved stor restkvote på høsten så bør myndighetene tidlig åpne for fritt fiske i 
kystgruppen.  
 
FHL støtter forslaget om fritt fiske på hyse, men myndighetene bør vurdere reguleringer 
hvis det ser ut til å bli tidlig oppfisket kvote. Dette for å sikre at det skal være tilgang på 
hyse for industrien også utover høsten.  
FHL viser til tidligere innspiller om behovet for automatisk gjenåpning av rekefelt etter 
stenging. Dette er fortsatt ikke løst, og FHL ber derfor om at Fiskeridirektoratet og 
Fiskeri- og kystdepartementet prioriterer arbeidet med å få på plass ordninger for 
automatisk gjenåpning av lukkede rekefelt.  
 
 
Med hilsen 
Fiskeri- og havbruksnæringens landsforening 

 
Geir Ove Ystmark 
Direktør industri 
 
Kopi: 
Fiskeri- og kystdepartementet 
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ÁŠŠEMEANNUDEADDJI/SAKSBEHANDLER DIN ČUJ./DERES REF. MIN ČUJ./VÅR REF. BEAIVI/DATO 

Inge Arne Eriksen, +47 91 52 02 02   12/23 - 43 01.11.2012 

inge.arne.eriksen@samediggi.no Almmut go válddát oktavuođa/ 

 Oppgis ved henvendelse 
    

Sak. 11/2012 - Sametingets innspill til regulering av fisket etter 
torsk og hyse nord for 62 gr. N. i 2013 
 
Sametinget ønsker å påpeke en del punkter i reguleringsforslaget fra Fiskeridirektoratet for fiske i 
2012, slik at man ikke påfører fiskere i samiske områder ytterligere forverrede forhold for bevaring og 
utvikling av språk, næring, kultur og bosetting. 
 
Sametinget innspill i denne sak rokker ikke på de innspill som Sametingets har fremmet i forbindelse 
med sin behandling av Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). Stortinget behandlet Prop. 70 L 
(2011 – 2012) om Kystfiskeutvalgets innstilling i 2012. 
 
I tillegg til Sametinget generelle politikk og innspill til reguleringene vil man i denne omgang spesielt 
sette fokusere på avsetting av kvote til kystfiskekvoten og regulering av denne. Dette henger sammen 
med at det er første gang Sametinget har uttalt seg angående avsetning og bruk av kystfiskekvoten.  
 
 
Sak 11/2012: 
 
Forslag til torsk generelt:  

• Revisjon av fordelingsnøkler (eks. trålstigen) som nyttes i forvaltning av torsk, hyse, sei og lignende, slik at 
man gjennom dette kan styrke driftsgrunnlaget for kyst- og fjordfisket 

• Skjerpe kontrollen med utkastforbudet i fiskeriene  
• Fiskerettighetene til trålere som ikke overholder sine leveringsforpliktelser, overflyttes til kystflåten  
• Kvotene og overregulering må baseres på fartøyets faktiske lengde  
• Sikre de minste flåtegruppene en tilpasset overreguleringsprosent  
• Sikre en tilfredsstillende ungdomsfiske- og rekrutteringsordning  

 
Forslag til Kystfiskekvote spesielt:  

• Kystfiskekvoten for 2013 må justeres slik at det blir avsatt et kvantum som gjenspeiler økningen i TAC i 
perioden 2010 – 2013.  

• Tilleggskvoten per fartøy settes til 16 tonn 
• Den 1. okt. gjennomføres det en refordeling av gjenstående kvantum blant deltagerne   
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Forslag til kysttorsk spesielt:  

• Kysttorskkvoten skal i sin helhet tildeles og fiskes av den konvensjonelle flåten  
• Forbud mot fiske med trål innenfor 12. n.mil  
• Forbud mot fiske innenfor 12. n.mil med fartøy som driver med innfrysning av fangst  
• Forbud mot fiske med fartøy over 21 fisker innenfor 4 n. mil  
• Forbud mot å fiske etter torsk innenfor gjeldende fjordlinjene med fartøy over 15 meter  

 
 
 
Begrunnelse:  
 
 NAC: 
Sametinget har merket seg at fordeling av de marine ressursene (torsk, hyse, sei, sild, etc.) skjer etter 
fordelingsnøkler (eks. trålstigen)som ikke har vært reviderte siden 1990. Vi vet at forholden som 
omhandler bestandssituasjon, flåte, industri, miljøhensyn og samfunnet generelt er totalt annerledes 
en hva som var gjeldende i 1990. Sametingets er orientert om at det siden 1990 har skjedd en positiv 
utvikling på mange av de nevnte områdene mens andre har hatt en svært negativ utvikling. Etter som 
mye av utviklingen innen fiskeriene (ressursgrunnlaget, flåte, landindustri og demografisk utvikling) 
henger nøye sammen er vi avhengig av at dagens fordeling av fiskeressurser også står i forhold til 
hvordan dagens samfunn fungere g ikke hva som var tilfelle i 1990.  
 
Når det gjelder fordelinga av norsk arktisk torsk har Norges Kystfiskarlag i 2009 foreslått følgende 
fordeling; 30% til trål og 70 % til kystflåten. Det foreslås også at kvoten av Norsk kysttorsk i sin 
helhet blir tildelt kystflåten under 28 meter. Bivdi har tidligere tatt opp forslaget om å revider 
trålstigen, slik at ressursene i større grad tilfeller kystflåten. Sametinget støtter disse forslagene.  
 
Sametinget går inn for trålere som ikke overholder sine leveringsforpliktelser skal fratas sine 
fiskerettigheter (kvoter). Inndratte trålkvoter skal i sin helhet overføres til kystfiskere som må lever 
fangst slik de er pålagt i sine leveringsforpliktelser som ennå står ved lag.  
 
Tildeling av kvoter og overreguleringer må baseres på fartøyets faktisk lengde og ikke på 
hjemmelslengde. Sametinget ønsker heller ikke at store fartøy kjøper fiskekvoter fra andre grupper 
enn den som fartøyet tilhører etter lengste lengde.  
 
 
Kystfiskekvote:  
Kystfiskekvoten ble gjort gjeldende f.o.m. år 2010 og har årlig blitt satt til 3 000 tonn torsk. I 
konsultasjoner med FKD om Kystfiskeutvalgets innstilling ble det snakket om en kvote på denne 
størrelsen som nedre grense for en avsetning av torsk i denne forbindelse. Det låg til grunn for 
Sametinget forståelse at kystfiskekvoten på 3 000 tonn torsk var en nedre grense for denne kvoten, og 
at man justeres denne kvoten oppover i h.h.t. til økning av TAC. Sametinget forutsetter at 
Fiskeriddirektøren justere kystfiskekvote for 2013 slik at de gjenspeiler økningen av TAC i perioden 
2010 – 2013. 
 
Prisprognosene for torsk i 2013 viser en kraftig nedgang. I tilfelle kystfiskekvoten ikke blir oppjustert 
i h.h.t. økningen av TAC vil dette medføre en nedgang i kjøpekraften til de fiskerne som er avhengig 
av å fiske på kystfiskekvoten. Slik Sametinget tolker Stortingets vedtak i behandlingen av Prop. 70 L 
(2011-2012), var det ingen ønske om at de fiskerne som fisker på kystfiskekvoten skal få redusere sin 
kjøpekraft. Stortingets ønskte var heller det motsatte. Stortinget ønske var jo å styrke og trygge det 
samiske samfunn gjennom nettopp å avsette en kystfiskekvote. For å oppfylle Stortingets ønske i 



 
 

3 

denne sak er det derfor både nødvendig og påkrevd at kystfiskekvote er satt til 3 000 tonn torsk med 
justering oppover hvis det er mulig etter gjeldende TAC. 
 
De fleste fiskerne er bekymret og forventer stor prisnedgangen i 2013, med de regner med at 
økningen av torskekvantumet (kvoten) vil veie opp for forventete prisnedgangen så sum summarum 
så vil man stort sett beholde dagens kjøpekraft. Dette gjelder også de fiskerne som fisker på 
kystfiskekvoten. 
 
 
Norsk kysttorsk  
Sametinget går inn for at kvoten av kysttorsk i sin helhet skal tildes og fiskes av den konvensjonelle 
flåten. Sametinget går også inn for at det blir forbud mot fiske etter torsk innenfor fjordlinjene med 
fartøy over 15 meter.  
 
 
Ungdomsfiske  
Sametinget anser rekruttering av ungdom og andre som viktig for å videreføre samisk språk, kultur, 
næring og levesett. Sametinget støtte derfor de innkomne forslagen om avsetning av egn kvoter til 
ungdomsfiskeordning. 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
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ÁŠŠEMEANNUDEADDJI/SAKSBEHANDLER DIN ČUJ./DERES REF. MIN ČUJ./VÅR REF. BEAIVI/DATO 

Inge Arne Eriksen, +47 91 52 02 02   12/23 - 43 01.11.2012 

inge.arne.eriksen@samediggi.no Almmut go válddát oktavuođa/ 

 Oppgis ved henvendelse 
    

Sak. 11/2012 - Sametingets innspill til regulering av fisket etter 
torsk og hyse nord for 62 gr. N. i 2013 
 
Sametinget ønsker å påpeke en del punkter i reguleringsforslaget fra Fiskeridirektoratet for fiske i 
2012, slik at man ikke påfører fiskere i samiske områder ytterligere forverrede forhold for bevaring og 
utvikling av språk, næring, kultur og bosetting. 
 
Sametinget innspill i denne sak rokker ikke på de innspill som Sametingets har fremmet i forbindelse 
med sin behandling av Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). Stortinget behandlet Prop. 70 L 
(2011 – 2012) om Kystfiskeutvalgets innstilling i 2012. 
 
I tillegg til Sametinget generelle politikk og innspill til reguleringene vil man i denne omgang spesielt 
sette fokusere på avsetting av kvote til kystfiskekvoten og regulering av denne. Dette henger sammen 
med at det er første gang Sametinget har uttalt seg angående avsetning og bruk av kystfiskekvoten.  
 
 
Sak 11/2012: 
 
Forslag til torsk generelt:  

• Revisjon av fordelingsnøkler (eks. trålstigen) som nyttes i forvaltning av torsk, hyse, sei og lignende, slik at 
man gjennom dette kan styrke driftsgrunnlaget for kyst- og fjordfisket 

• Skjerpe kontrollen med utkastforbudet i fiskeriene  
• Fiskerettighetene til trålere som ikke overholder sine leveringsforpliktelser, overflyttes til kystflåten  
• Kvotene og overregulering må baseres på fartøyets faktiske lengde  
• Sikre de minste flåtegruppene en tilpasset overreguleringsprosent  
• Sikre en tilfredsstillende ungdomsfiske- og rekrutteringsordning  

 
Forslag til Kystfiskekvote spesielt:  

• Kystfiskekvoten for 2013 må justeres slik at det blir avsatt et kvantum som gjenspeiler økningen i TAC i 
perioden 2010 – 2013.  

• Tilleggskvoten per fartøy settes til 16 tonn 
• Den 1. okt. gjennomføres det en refordeling av gjenstående kvantum blant deltagerne   
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Forslag til kysttorsk spesielt:  

• Kysttorskkvoten skal i sin helhet tildeles og fiskes av den konvensjonelle flåten  
• Forbud mot fiske med trål innenfor 12. n.mil  
• Forbud mot fiske innenfor 12. n.mil med fartøy som driver med innfrysning av fangst  
• Forbud mot fiske med fartøy over 21 fisker innenfor 4 n. mil  
• Forbud mot å fiske etter torsk innenfor gjeldende fjordlinjene med fartøy over 15 meter  

 
 
 
Begrunnelse:  
 
 NAC: 
Sametinget har merket seg at fordeling av de marine ressursene (torsk, hyse, sei, sild, etc.) skjer etter 
fordelingsnøkler (eks. trålstigen)som ikke har vært reviderte siden 1990. Vi vet at forholden som 
omhandler bestandssituasjon, flåte, industri, miljøhensyn og samfunnet generelt er totalt annerledes 
en hva som var gjeldende i 1990. Sametingets er orientert om at det siden 1990 har skjedd en positiv 
utvikling på mange av de nevnte områdene mens andre har hatt en svært negativ utvikling. Etter som 
mye av utviklingen innen fiskeriene (ressursgrunnlaget, flåte, landindustri og demografisk utvikling) 
henger nøye sammen er vi avhengig av at dagens fordeling av fiskeressurser også står i forhold til 
hvordan dagens samfunn fungere g ikke hva som var tilfelle i 1990.  
 
Når det gjelder fordelinga av norsk arktisk torsk har Norges Kystfiskarlag i 2009 foreslått følgende 
fordeling; 30% til trål og 70 % til kystflåten. Det foreslås også at kvoten av Norsk kysttorsk i sin 
helhet blir tildelt kystflåten under 28 meter. Bivdi har tidligere tatt opp forslaget om å revider 
trålstigen, slik at ressursene i større grad tilfeller kystflåten. Sametinget støtter disse forslagene.  
 
Sametinget går inn for trålere som ikke overholder sine leveringsforpliktelser skal fratas sine 
fiskerettigheter (kvoter). Inndratte trålkvoter skal i sin helhet overføres til kystfiskere som må lever 
fangst slik de er pålagt i sine leveringsforpliktelser som ennå står ved lag.  
 
Tildeling av kvoter og overreguleringer må baseres på fartøyets faktisk lengde og ikke på 
hjemmelslengde. Sametinget ønsker heller ikke at store fartøy kjøper fiskekvoter fra andre grupper 
enn den som fartøyet tilhører etter lengste lengde.  
 
 
Kystfiskekvote:  
Kystfiskekvoten ble gjort gjeldende f.o.m. år 2010 og har årlig blitt satt til 3 000 tonn torsk. I 
konsultasjoner med FKD om Kystfiskeutvalgets innstilling ble det snakket om en kvote på denne 
størrelsen som nedre grense for en avsetning av torsk i denne forbindelse. Det låg til grunn for 
Sametinget forståelse at kystfiskekvoten på 3 000 tonn torsk var en nedre grense for denne kvoten, og 
at man justeres denne kvoten oppover i h.h.t. til økning av TAC. Sametinget forutsetter at 
Fiskeriddirektøren justere kystfiskekvote for 2013 slik at de gjenspeiler økningen av TAC i perioden 
2010 – 2013. 
 
Prisprognosene for torsk i 2013 viser en kraftig nedgang. I tilfelle kystfiskekvoten ikke blir oppjustert 
i h.h.t. økningen av TAC vil dette medføre en nedgang i kjøpekraften til de fiskerne som er avhengig 
av å fiske på kystfiskekvoten. Slik Sametinget tolker Stortingets vedtak i behandlingen av Prop. 70 L 
(2011-2012), var det ingen ønske om at de fiskerne som fisker på kystfiskekvoten skal få redusere sin 
kjøpekraft. Stortingets ønskte var heller det motsatte. Stortinget ønske var jo å styrke og trygge det 
samiske samfunn gjennom nettopp å avsette en kystfiskekvote. For å oppfylle Stortingets ønske i 
denne sak er det derfor både nødvendig og påkrevd at kystfiskekvote er satt til 3 000 tonn torsk med 
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justering oppover hvis det er mulig etter gjeldende TAC. 
 
De fleste fiskerne er bekymret og forventer stor prisnedgangen i 2013, med de regner med at 
økningen av torskekvantumet (kvoten) vil veie opp for forventete prisnedgangen så sum summarum 
så vil man stort sett beholde dagens kjøpekraft. Dette gjelder også de fiskerne som fisker på 
kystfiskekvoten. 
 
 
Norsk kysttorsk  
Sametinget går inn for at kvoten av kysttorsk i sin helhet skal tildes og fiskes av den konvensjonelle 
flåten. Sametinget går også inn for at det blir forbud mot fiske etter torsk innenfor fjordlinjene med 
fartøy over 15 meter.  
 
 
Ungdomsfiske  
Sametinget anser rekruttering av ungdom og andre som viktig for å videreføre samisk språk, kultur, 
næring og levesett. Sametinget støtte derfor de innkomne forslagen om avsetning av egn kvoter til 
ungdomsfiskeordning. 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
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Fiskeridirektoratet 
Pb. 185 Sentrum 
5804 Bergen 
 
 
 
Regulering av fisket etter Nordøstarktisk hyse i 2013 
 

Den blandede Norsk-Russiske fiskerikommisjonen har for 2013 fastsatt en totalkvote 
på 200.000 tonn, som ligger 38.000 tonn under ICES kvoteanbefaling. Kvoten er 
redusert for å bremse ytterligere nedgang i bestanden, og innebærer en nedgang på 
118.000 tonn i forhold til fastsatt kvote i 2012. Den norske kvoten vil være på 98.154 
tonn, inkludert forskningskvoten, og tilsvarer en nedgang på 57.999 tonn 
sammenlignet med 2012. Bakgrunnen for nedgangen er at de rekrutterende årsklasser 
er på et mye lavere nivå enn det som har vært tilfelle de senere årene. Bestanden 
forventes å synke til et mer ”normalt” nivå, det forventes derfor kutt i kvotene også for 
2014 og kommende år. Havforskningsinstituttet påpeker at det er stor usikkerhet i 
bestandsanslagene relatert til tidligere IUU fiske, mangelfull prøvetaking og 
potensielle problemer med utkast.  

 
 
Kystflåtens fiske etter hyse har i 2012 vært regulert tilsvarende som for nordøst arktisk sei. 
Det vil si fritt fiske med et garantert kvantum i bunn, og med en forutsetning om å kunne ha 
inntil 25 % bifangst i fiske etter andre arter ved en eventuell stopp i det direkte fisket etter 
hyse. Den garanterte kvoteandelen har utgjort fra 9 til 64 tonn i lukket gruppe, mens fartøy 
som har deltatt i åpen gruppe har hatt en garantert kvote på 6 tonn. Per utgangen av september 
hadde den konvensjonelle flåten utnyttet ca 68 prosent av sin gruppekvote.  
 
Basert på tidligere kvoteutnyttelse mener Norges Kystfiskarlag det vil være rom for å 
videreføre et fritt fiske etter hyse for kystflåten også i 2013 til tross for kvotenedgangen. Den 
garanterte kvoteandelen pr fartøy bør søkes holdt så tett opp til dagens nivå som mulig. 
 
Nedgangen i totalkvoten for 2013 er en påminnelse om at arbeidet for en mest mulig 
bærekraftig beskatning av hysebestanden må videreføres. Kystflåten som i all hovedsak driver 
et kystnært fiske etter stor, voksen hyse, må derfor prioriteres i ressursfordelingen. Det er kun 
ved norskekysten at det drives et direktefiske etter hyse av kystfartøy med passive redskaper – 
et fiskeri som tradisjonelt har hatt stor betydning for sysselsetting og verdiskapning langs 
kysten. Det er viktig at denne tradisjonen ivaretas, og dette hensynet må ligge til grunn for 
fordelingen av totalkvoten.  
 
Fisket må videre innrettes med sikte på å oppnå høyest mulig verdiskapning og økt 
markedspris. Dette er særlig viktig i en situasjon med kvotenedgang, og der kvoten forventes 
redusert over tid som følge av at bestanden «faller tilbake» til et mer normalt bestandsnivå. 
Det er viktig å øke fokuset på kvalitet, og å redusere fangsten av småhyse. Dette for å styrke 
markedsverdi og pris på hyse, legge til rette for en lønnsom avvikling av fisket, og en fortsatt 
sterk bestand. For å hindre at det fiskes, og leveres hyse av dårlig kvalitet står Norges 
Kystfiskarlag fast på at kravet om bløgging må skjerpes, at døgn/ukes kvoter må innføres ved 



 

 

 
behov, og at det må innføres sanksjoner mot ”destruktivt” fiske. Det må videre søkes stimulert 
til økt linefiske etter hyse, slik at høykvalitetsmarkedene kan tilføres de kvanta de etterspør. 
Dette i tråd med Fiskeri- og kystminister Lisbeth Berg – Hansens intensjoner. Av 
markedshensyn, og på bakgrunn av hysefiskets betydning for landindustrien er det også viktig 
at eventuelle restkvantum fra kystflåten ikke overføres til fartøygrupper som fryser fangsten, 
men blir levert fersk til industrien. 
 
Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn følgende fordeling og regulering av 
fisket etter nordøstarktisk hyse i 2013: 
 
Fordeling: 
 

Fartøygruppe Nordøst arktisk hyse 
 95 154 tonn1 
 Prosent Tonn 

Havfiskeflåten 
       Trålere 
      Konv. Fartøy over 28 m 

 
25,0 % 
20,0 % 
5,0 % 

 
23.788,50 
19.030,80  
  4757,70 

Kystflåten 
    Konv. Fartøy under 28 m 

 
75,0 % 

 
71365,50 

 
 Norges Kystfiskarlag stiller seg uforstående til at det fastsatt en totalkvote 38.000 tonn lavere 

enn forskernes anbefalinger for 2013, og frykter at dette vil ramme kystflåtens reguleringer. 
 
Regulering: 
 

• Fisket etter hyse nord for 62°N må reguleres som et fritt fiske for alle konvensjonelle 
kystfartøy under 28 meter. Det fastsettes en lik garantert minsteandel pr fartøy på 50 
tonn, og et øvre kvotak på 450 tonn av hensyn til nedgangen i totalkvoten. Videre 
fastsettes en tillatt bifangst på minimum 25 % ved en eventuell stopp i det direkte 
fisket etter hyse i kystflåten. Det forutsettes fastsatt lik garantert andel for lukket som 
for åpen gruppe. 

 
• Fartøy med største lengde over 28 meter må ikke tillates å fiske hyse på kystflåtens 

kvoteandel som en konsekvens av at myndighetene har lagt til rette for fri 
fartøyutforming og strukturering i kystflåten.  

 
• Autoline og stor snurrevad forutsettes regulert ut av kystsonen, og fartøy med største 

lengde over 28 meter forutsettes atferdsregulert som havgående fartøy.  
 

• For å bedre pris- og markedssituasjonen for hyse må det settes en stopper for 
ilandføringen av ubløgget hyse. Det må ikke under noen omstendigheter gis 
dispensasjon fra bløggepåbudet, og landindustrien må pålegges å følge opp dette. 

 
Landsstyrets vedtak:   
 
Enstemmig vedtatt. 
 
                                                 
1  Eks. Inntil 3000 tonn forskningsfangst 
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Regulering av fisket etter Nordøstarktisk sei i 2013 

Med bakgrunn i høstingsregelen som ble evaluert og vedtatt i 2007, anbefaler ICES en 
fangst av nordøstarktisk sei i 2013 på maksimalt 164.000 tonn sei. Dette tilsvarer 
inneværende års kvote. Det påpekes at bifangst av kysttorsk og vanlig uer bør holdes 
så lavt som mulig. Årsklassene etter 2002 er under middels nivå eller svake, og 
bestands-beregningene viser en relativt bratt nedgang i totalbestanden siden 2007. 
Havforskningsinstituttet mener det vil være fornuftig å ha en målfiskedødelighet under 
føre - var - nivå i høstingsregelen, og påpeker at en beskatning på føre - var - nivå vil 
redusere gytebestanden ytterligere de nærmeste årene. ICES bestandsvurderinger viser 
manglende samsvar mellom fangst pr enhet i trål og akustisk  indeks fra 
forskningstokt, der sistnevnte viser en ikke ubetydelig nedgang de siste årene. Basert 
utelukkende på akustisk indeks ville bestandsberegningene gitt en reduksjon i 
totalkvoten på mer enn 15% fordi beregningene antyder en gytebestand i 2013 under 
føre-var-nivå. 

Seien nord for 62°N er en helnorsk bestand der Norge står fritt i henhold til internasjonale 
avtaler til å fastsette forvaltningsstrategi innenfor bærekraftige rammer. Kystflåtens fiske etter 
sei har i de senere år vært regulert som et fritt fiske med en garantert kvoteandel i bunn. 
Reguleringen gir adgang til 25% bifangst ved fiske etter andre arter i tilfelle en eventuell 
stopp i det konvensjonelle kystfisket etter sei. Det har i de senere år ikke vært behov for å 
stoppe det konvensjonelle fisket, og per utgangen av september 2012 hadde flåten utnyttet ca 
62 prosent av sin gruppekvote. Redusert tilgjengelighet anses som en viktig årsak til den lave 
kvoteutnyttelsen av sei over tid. Dette i kombinasjon med prisnivå, høye totalkvoter av torsk 
og økt torskefokus som følge av strukturering.  

Notflåten hadde allerede pr utgangen av september 2012 overfisket sin gruppekvote med ca 
18 prosent. I 2011 ble fisket etter sei med not stoppet 8. september etter først å ha vært tillatt 
videreført ut over den fastsatte gruppekvoten. Norges Kystfiskarlag protesterte på 
overføringen av kvantum mellom fartøygruppene, og påpekte at en slik regulering var i strid 
med hensynet til en mest mulig bærekraftig avvikling av fisket. Også Havforskningsinstituttet 
avviste en slik reguleringsløsning ut fra at dette vil innebære en for hard beskatning av 
seibestanden.  Norges Kystfiskarlag er betenkt over at det har etablert seg en praksis der 
kvantum årvisst overføres fra den konvensjonelle flåtens gruppekvoter til not ved at denne 
flåten tillates å overfiske sine gruppekvoter. Dette spesielt sett i sammenheng med den svake 
bestandssituasjonen for sei. Det påpekes i den forbindelse at Norges Kystfiskarlag er 
bekymret for forfatningen til seibestanden. 



 

 

Norges Kystfiskarlag har over år uttrykt bekymring over den høye andelen småsei som tas i 
notfisket. Norges Kystfiskarlag ser det som avgjørende for å hindre videre bestandsnedgang 
og reduksjon i totalkvoten, at reguleringene utformes med sikte på å redusere uttaket av 
småsei. En slik regulering vil også innebære en økning i verdien av råstoffet i tråd med 
Fiskeri- og kystministerens uttalte målsetting om kvalitet og verdi, og en sjømatnæring som 
fremstår som verdens beste og ledende.  
 
Det må videre settes en stopper for den ressurssløsing og det verditap som dispensasjonen fra 
bløggepåbudet i seinotfisket innebærer. Unntak fra minstemålet og bløggepåbudet for 
seinotfisket viser klart at det er mengde og ikke kvalitet som prioriteres. Dette harmonerer 
dårlig med fiskeriministerens målsetting, og undergraver norsk fiskerinærings ry som 
leverandør av kvalitetsprodukter. For å bedre pris og markedssituasjonen for norsk sei bør det 
derfor pålegges bløgging også i seinotfisket. 
 
Gjeldene minstemål i notfisket etter sei er fortsatt mellom 32 og 42 cm avhengig av 
fangstområde, mens det i området mellom 66 ° 33`N og 62° N er tillatt å fiske inntil 3000 
tonn notsei under minstemålet. I tillegg kommer adgangen til å ha inntil 30% innblanding av 
undermåls sei nord for 62° N ved et minstemål på 40 cm. Det generelle minstemålet for sei 
sør for 62N er 40 cm, mens det nord for 62 ° N ble økt fra 40 til 45 cm 1. mars 1999. Dette er 
et minstemål som ikke bør fravikes, heller ikke for notfiske. En økning av minstemålet vil gi 
mer sysselsetting langs kysten og støtter opp om myndighetenes ferskfiskstrategi. Norges 
Kystfiskarlag etterlyser videre en langt strengere kontroll med uttaket av sei under 
minstemålet i seinotflåten. 
 
Norges Kystfiskarlag er derfor tilfreds med at Fiskeri-og kystdepartementet i høringsnotat av 
12. oktober 2012 går inn for å fastsette et generelt minstemål for alle redskapsgrupper nord 
for 62N på 45 cm – også i notfisket, og tilsvarende et generelt minstemål for alle 
redskapsgrupper sør for 62N på 40 cm. Dette er i tråd med Norges Kystfiskarlags gjentatte 
anbefalinger. 
 
Norges Kystfiskarlag ber videre om at det innføres størrelsesbegrensning for notfartøyer som 
fisker i fjordområdene. Notfiske etter sei på fjordene og nært kysten spesielt i Nord-Norge på 
høsten, er årvisst et hett tema fordi store fartøy ligger helt opp i fjæra og kaster etter småsei. 
Dette er et fiskeri som gir lite sysselsetting langs kysten og er med på å undergrave 
myndighetenes satsing på fersk fisk, og må således betegnes som sløsing med fellesskapets 
ressurser.  
 
Norges Kystfiskarlag krever at all sei som fiskes med not innenfor fjordlinja skal bløgges, og 
dette kravet gjelder også ved låssetting. Videre må det generelle minstemålet for sei nord for 
62 °N på 45 cm gjelde for alt fiskeri. 
 
Det bes videre være oppmerksom på mulighetene for skjult beskatning av beitende kyst-torsk 
og lyr i fisket etter småfallen notsei. 
 
Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn følgende regulering av fisket etter 
nordøstarktisk sei i 2013:  
 

• Fisket etter sei nord for 62°N må reguleres som et fritt fiske for alle 
konvensjonelle kystfartøy under 28 meter. Reguleringen videreføres med en 
garantert minsteandel pr fartøy, og en tillatt bifangst på minimum 25% ved en 
eventuell stopp i det direkte fisket etter sei i kystflåten. Det forutsettes fastsatt lik 
garantert andel for lukket som for åpen gruppe. 



 

 

 
• Kystflåtens seifiske må fortsatt reguleres uten periodisering. 

 
• Fartøy med største lengde over 28 meter avregnes havfiskeflåtens kvoteandel, og 

må ikke tillates å fiske sei på kystflåtens kvoteandel. Dette som en konsekvens av 
at myndighetene har lagt til rette for fri fartøyutforming og strukturering i 
kystflåten.  

 
• Fiskemønsteret må endres i retning av en mer bærekraftig beskatning for å hindre 

videre bestandsreduksjon og nedgang i totalkvoten. Uttaket av småsei må 
reduseres ved at det generelle minstemålet for sei nord for 62°N på 45 cm gjøres 
gjeldende for alle redskapsgrupper.  

 
• Andelen av småsei i notfisket må reduseres kraftig – både av økologiske, 

økonomiske og markedsmessige hensyn. Notflåtens adgang til å dispensere fra 
minstemålet bes avviklet. Det må innføres økt kontroll med omfanget av småsei i 
seinotfisket. Alle fangster av undermåls sei bør kontrolleres ved levering for 
derved å kontrollere størrelse og innblanding av bifangst. Dispensasjoner i forhold  
til fangst av undermåls sei i notfisket må ikke tillates. 

 
• Notflåten må under ingen omstendigheter tillates å fiske ut over sine fastsatte 

gruppekvoter i 2013. Norges Kystfiskarlag påpeker at en overføring til not vil 
medføre et langt høgere uttak på individnivå enn forutsatt i kvotefastsettelsen. 

 
• For å bedre pris- og markedssituasjonen for sei må det settes en stopper for 

ilandføringen av ubløgget sei. Det må kreves at all sei som fiskes med not innenfor 
fjordlinja skal bløgges, og dette kravet må også gjelde ved låssetting. 

 
• Det må fastsettes størrelsesbegrensninger for notfartøyers fiske i fjordområder. 

Fartøy med største lengde over 28 meter må atferdsreguleres som havgående 
fartøy.  

 
• Det forutsettes at kvantum som tidligere er overført til not tilbakeføres dersom 

seibestanden svekkes. Det kan ikke aksepteres begrensninger i det konvensjonelle 
fisket ved lavere TAC for seien som en konsekvens av det høye uttaket av småfisk 
i notflåten. 

 
• Det må under ingen omstendigheter tillates fritt redskapsvalg/ bruk av flytetrål i 

fisket etter sei, da dette også vil åpne for et fiske med flytetrål på andre arter som 
bl.a hyse. 

 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt 
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Sak 12/2012 - Samet ingets innspil l t il regulering av f isket etter sei 
nord for 62 grader N i 2013 

Sametinget har gjentatte gang fått henvendelser fra fiskere og organisasjoner om at minstemålet for 
sei bure samordnes, og at store og havgående fartøy driver et utstrakt seifiske i fjordene.  
 
Mange fjordfiskere har i en årrekke hevdet at ved økning av mistemål på sei så vil en på sikt bedre 
seibestandens biologiske bærekraft. Dette gjelder både i sør og i nord for 62 0 N.  
 
Når det gjelder fiske med store fartøy innenfor fjordlinjene har det vakt stor oppmerksomhet blant 
fiskere og folk flest at det drives et utstrakt fiske med havgående fartøy innenfor gjeldende fjordlinjer. 
Flere kommunestyrer og formannskap i fjord- og kystkommuner i Finnmark har fattet vedtak om å 
forby fiske med store fartøy på fjordene og oppe i fjærsteinene. Det er også verd å merke seg at dette 
også ble tatt opp til diskusjon på Landsmøte til Norges Fiskarlag i 2011, og at det også er sentrale 
medlemmer i Norges Fiskarlag som støttet forslaget om å forby store fartøy å drive fiske i kystnære 
farvann og innenfor gjeldende fjordlinjer. 
 
Ut fra dette støtter Sametinget Fiskeri- og kystdepartementets forslag om at: 
 

- Det generelle minstemål for nordøstarktisk sei på 45 cm videreføres, og at det gjøres gjeldende for alle 
redskapsgrupper – dvs. også i notfiske etter sei.  

- Det generelle minstemål på 40 cm for sei sør for 620 N gjøres gjeldende også i notfiske etter sei 
 
I tillegg vil en fra Sametinget foreslår følgende endring og tilføyelse: 
  

- Ved fiske etter sei med not nord for 620 N er det tillatt å ha inntil 20% sei under minstemål i antall i 
de enkelte fangster 

- Det innføres forbudt mot fiske etter sei for fartøy over 15 meter innenfor gjeldende fjordlinjer 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver
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 Oppgis ved henvendelse 

    

Sak 12/2012 - Samet ingets innspil l t il regulering av f isket etter sei 
nord for 62 grader N i 2013 

Sametinget har gjentatte gang fått henvendelser fra fiskere og organisasjoner om at minstemålet for 
sei bure samordnes, og at store og havgående fartøy driver et utstrakt seifiske i fjordene.  
 
Mange fjordfiskere har i en årrekke hevdet at ved økning av mistemål på sei så vil en på sikt bedre 
seibestandens biologiske bærekraft. Dette gjelder både i sør og i nord for 62 0 N.  
 
Når det gjelder fiske med store fartøy innenfor fjordlinjene har det vakt stor oppmerksomhet blant 
fiskere og folk flest at det drives et utstrakt fiske med havgående fartøy innenfor gjeldende fjordlinjer. 
Flere kommunestyrer og formannskap i fjord- og kystkommuner i Finnmark har fattet vedtak om å 
forby fiske med store fartøy på fjordene og oppe i fjærsteinene. Det er også verd å merke seg at dette 
også ble tatt opp til diskusjon på Landsmøte til Norges Fiskarlag i 2011, og at det også er sentrale 
medlemmer i Norges Fiskarlag som støttet forslaget om å forby store fartøy å drive fiske i kystnære 
farvann og innenfor gjeldende fjordlinjer. 
 
Ut fra dette støtter Sametinget Fiskeri- og kystdepartementets forslag om at: 
 

- Det generelle minstemål for nordøstarktisk sei på 45 cm videreføres, og at det gjøres gjeldende for alle 
redskapsgrupper – dvs. også i notfiske etter sei.  

- Det generelle minstemål på 40 cm for sei sør for 620 N gjøres gjeldende også i notfiske etter sei 
 
I tillegg vil en fra Sametinget foreslår følgende endring og tilføyelse: 
  

- Ved fiske etter sei med not nord for 620 N er det tillatt å ha inntil 20% sei under minstemål i antall i 
de enkelte fangster 

- Det innføres forbudt mot fiske etter sei for fartøy over 15 meter innenfor gjeldende fjordlinjer 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver
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Sak nr. 13/2012 - Sametingets innspill til regulering av fiske etter 
blåkveite nord for 62 grader N i 2013 
 
 
Sametinget ønsker at fiske etter blåkveite i størst mulig grad blir forbeholdt kystflåten, slik at man 
gjennom dette kan øke sysselsettingen i kyst- og fjordflåten og på landanleggene. 
 
 
Sametingets forslag: 
 

• Sametinget ønsker at fisket etter blåkveite i størst mulig grad blir fisket av og forbeholdt den konvensjonelle 
kystflåten 

• Trålere og konvensjonell havfiskefartøy tildeles en fartøykvote på 25 tonn, og der bifangst av blåkveite 
avregnes innenfor fartøyets kvote. 

 
 
Sametinget forslag i denne sak rokker ikke ved de innspill som Sametingets har kommet med i 
forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
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Sak nr. 13/2012 - Sametingets innspill til regulering av fiske etter 
blåkveite nord for 62 grader N i 2013 
 
 
Sametinget ønsker at fiske etter blåkveite i størst mulig grad blir forbeholdt kystflåten, slik at man 
gjennom dette kan øke sysselsettingen i kyst- og fjordflåten og på landanleggene. 
 
 
Sametingets forslag: 
 

• Sametinget ønsker at fisket etter blåkveite i størst mulig grad blir fisket av og forbeholdt den konvensjonelle 
kystflåten 

• Trålere og konvensjonell havfiskefartøy tildeles en fartøykvote på 25 tonn, og der bifangst av blåkveite 
avregnes innenfor fartøyets kvote. 

 
 
Sametinget forslag i denne sak rokker ikke ved de innspill som Sametingets har kommet med i 
forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
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Regulering av fisket etter blåkveite i 2013  
 
På tross av ICES anbefalinger for 2013 er den 42. sesjon i den blandete Norsk – Russiske 
fiskerikommisjonen blitt enige om å øke blåkveitekvoten med 1000 tonn. Den følger dermed 
ikke havforskernes anbefaling om ikke å øke uttaket av blåkveite. Kommisjonen legger til 
grunn oppdaterte bestandsvurderinger for denne økningen. Kvoten for 2013 blir på 19000 
tonn og partene er også enige om de tekniske reguleringstiltakene for fisket etter blåkveite. 
 
Regulering 
 
I den norsk – russiske fiskeriavtalen for 2010 er Norge og Russland enige om en 
fordelingsnøkkel for blåkveite: Norge 51 %, Russland 45 % og tredjeland 4 %. Samtidig er 
det fastsatt en totalkvote på 15. 000 tonn per år for 2010, 2011 og 2012. I forhandlingene for 
2013 er Norge og Russland blitt enige om å øke totalkvoten på blåkveite til 19.000 tonn. Dette 
innebærer 9.675 tonn blåkveite til Norge. Etter avsetning av 750 tonn til forskning og ca. 
2.800 tonn til trålere og konvensjonelle havfiskefartøy, vil kystflåten få ca. 6.125 tonn. 
Norge og Russland ble enige om å oppheve forbudet mot direktefisket etter blåkveite fra 
2010. Evt. faste kvoter per fartøy i trålflåten og i den konvensjonelle havfiskeflåten bør settes 
til maksimum 25 tonn per fartøy.  
 
Det vises til at lave maksimalkvoter kombinert med periodekvoter har gitt redusert 
lønnsomhet i blåkveitefisket de senere år. Samtidig har signaler om en mulig fremtidig 
stengning generelt bidratt til å opprettholde en høy deltakelse. Den strenge reguleringen med 
korte fangstperioder og nå periodekvoter som har hatt som hensikt å begrense uttaket av 
blåkveite, har vanskeliggjort avviklingen av fisket. Korte sesonger kombinert med lange 
avstander til feltet og vanskelige værforhold har gitt en unødvendig hektisk sesongavvikling 
som i mange tilfeller har gått på akkord med det forsvarlige. ”Skipperfiske” og ulike former 
for samarbeidsløsninger der fisket har utviklet seg til et kappfiske og regelverket i en del 
tilfeller er blitt omgått, har oppstått som et resultat av dette.  
 
Det er derfor viktig å legge til rette for en regulering som i tillegg til å begrense uttaket av 
blåkveite også har som formål å sikre en forsvarlig avvikling av fisket.  
 
Å tilrettelegge for økt lønnsomhet, økte maksimalkvoter og en mer forsvarlig avvikling av 
fisket vil i seg selv kunne ha fangstregulerende effekt. Dette ved at initiativene til kappfiske 
og omgåelse av regelverket reduseres.  
 
Fangstnivå og deltakelse tilsier at det ikke er grunnlag for å foreta en stengning av 
blåkveitefisket. Gjentatte signaler om en mulig stengning vil derimot ha en uheldig effekt ved 
at det bidrar til å opprettholde en ”kunstig høy” deltakelse. 
 
Kystflåtens direktefiske må fortsatt reguleres som et åpent fiskeri.



 

 

 
Eventuelle endringer i fastsatte fangstperioder må varsles god tid i forveien, slik at flåten gis 
nødvendig tid til omstilling. 
 
På bakgrunn av den beskjedne økningen i totalvoten og basert på erfaringene fra fisket i 2012 
med tidlig stopp i andre periode, anbefales gjeldende maksimalkvoter videreført i 2013.  
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
blåkveite i 2013: 
 

• Fisket etter blåkveite i 2013 gjennomføres som et begrenset kystfiske i tradisjonelt 
omfang med konvensjonelle redskaper. Fisket videreføres som et åpent fiskeri. 

 
• Følgende maksimalkvoter bes lagt til grunn:  

 
Fartøylengde Maksimalkvote 

 0 – 13,99 meter 12,5 tonn 
14 – 19,99 meter 15 tonn 
20 – 27,99 meter 17,5 tonn 

 
Dette innebærer at gjeldende maksimalkvoter videreføres i 2013. Bifangst forutsettes 
avregnet innenfor fartøyets kvote.  

 
• Den enkelte fartøyeier må kun tillates å delta med ett fartøy. 

 
• Det bes om at fiskeridirektoratet holder øye med den minste flåtens mulighet til å 

opprettholde sitt tradisjonelle fiske etter blåkveite på bakgrunn av den økende 
deltakelsen fra større fartøy.  

 
• Det anbefales at fisket etter blåkveite fortsatt reguleres i to perioder.  

 
• Avbrudd i fisket pga. andre næringer må ikke forekomme. 

 
• For trål og konvensjonelle havfiskefartøy settes det en kvote på maksimalt 25 tonn, 

der bifangst forutsettes avregnet innenfor fartøyets kvote. 
 

• Det må sikres at minstemålet på blåkveite overholdes. 
 
Det vises for øvrig til ovennevnte momenter vedr. regulering og fordeling i fisket etter 
blåkveite nord for 62° N i 2013. 
 
Landsstyrets vedtak:  
 
Enstemmig vedtatt 
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Regulering av fisket etter uer og snabeluer i 2013 

Mens ICES de siste årene har anbefalt forbud mot direkte trålfiske etter snabeluer og lavest 
mulig bifangst i andre fiskerier, er det for 2013 åpnet for en totalfangst inkludert bifangst og 
utkast i ICES område I og II, på 47.000 tonn. Forventet fangst i 2012 utgjør 12.500 tonn. 
Bakgrunnen for at rådet avviker så betydelig fra foregående år er overgang til en analytisk 
bestandsberegningsmodell.  Den norsk-russiske fiskerikommisjonen vurderer likevel 
bestandsutviklingen ved en kraftig økning i uttaket som usikker. Partene ønsker på denne 
bakgrunn ikke å åpne for et direktefiske i 2013, og har i stedet fastsatt en kvote på 15.000 
tonn. 

 For vanlig uer anbefaler ICES nullutak i 2013. Også dette rådet er basert på en 
 analytisk bestandsberegningsmodell, samt en føre-var tilnærming. ICES klassifiserer 
 bestanden som lav og minkende. Bestanden er nå på det laveste i tidsserien, mens 
 fiskedødeligheten har økt siden 2005 og er på det høyeste i tidsserien. Rekrutteringen 
 er svært lav, og hvis dagens fangstnivå opprettholdes forventes bestanden å kollapse 
 før 2020.  Forventet gytebestand i 2013 er under 20.000 tonn. Landinger 2012 ligger 
 på 5.800 tonn. 

Kystflåten driver generelt et begrenset fiske med passive og selektive redskaper på stor uer 
over minstemålet. Kystflåtens fangstinnsats er allerede sterkt redusert. Det er innført tekniske 
reguleringer og fredningstid som begrenser kystflåtens fiske, og som innebærer et forbedret 
beskatningsmønster i kystfisket etter uer. Det er i dag forbudt å fiske uer med konvensjonelle 
redskaper med unntak av juksa, nord for 62N i periodene 20. desember til 31. juli og 1. 
september til 30. september. Norges Kystfiskarlag erkjenner at det likevel er behov for å 
styrke vernetiltakene for uer ytterligere for å hindre bestandskollaps. Organisasjonen valgte 
derfor i fjor å slutte seg til ICES anbefalinger om stopp i det direkte fisket og lavest mulig 
bifangst. Dette ut fra et føre-var hensyn. Endrede bestandsanslag for snabeluer berører i liten 
grad kystflåten som i all hovedsak fisker vanlig uer. 

Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn følgende regulering av fisket etter 
uer og snabeluer i 2013: 
 

• Norges Kystfiskarlag erkjenner den vanskelige bestandssituasjonen for uer og 
slutter seg på denne bakgrunn til ICES anbefalinger om stans i det direkte fisket 
etter uer. 

 
• Det må likevel åpnes for en bifangst av uer ved fiske etter garn tilsvarende 30% på 

ukesbasis. En høyere bifangstprosent i enkelte geografiske områder må kunne 
vurderes dersom uunngåelig bifangst i visse områder viser seg å overstige 30%. 

 
• Fiske etter uer med krokredskaper må tillates videreført.



 

 

 
• Tillatt bifangst av uer i trålfisket må holdes på et absolutt minimum. 

 
• Norges Kystfiskarlag støtter fiskerikommisjonens anbefaling om å ikke åpne for et 

direktefiske etter snabeluer i 2013.  
 
 
Landsstyrets vedtak:   
 
Enstemmig vedtatt 
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 Oppgis ved henvendelse 

 

    

Sak nr. 15/2012 - Sametingets innspill til regulering av fisket etter 
rognkjeks i Nordland, Troms og Finnmark i 2013 
 
Sametinget ønsker at fiske etter rognkjekse blir forbeholdt den minste flåtegruppen (under 11 meter). 
Rognkvoten for 2013 settes til 3 000 kg utilvirket rognkjeksrogn per fartøy. For å øke rekrutteringen 
av unge personer til fiskeryrket, går Sametingets også inn for å videreføre ordningen hvor 
ungdommer (alder 14 – 23 år) får mulighet til å fiske rognkjekse 
 
 
Forslag: 

• Sametinget ønsker at dette fisket blir forbeholdt den minste flåtegruppen (under 11 meter) 
• Båtkvoten for 2013 blir satt til 3 000 kg utilvirket rognkjeksrogn 
• Ungdomskvote settes til 600 kg rogn per person 

 
 
 
Sametinget forslag i denne sak rokker for øvrig ikke ved de innspill som Sametingets har kommet 
med i forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver
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Regulering av fisket etter rognkjeks i Nordland, Troms og Finnmark i 2013 
 
 
Bestandssituasjon og totalkvote: 
 
Bestanden av rognkjeks er historisk lav etter en betydelig nedgang på 1990 – tallet, men den 
har stabilisert seg. Beskatningsgraden av fisket er sannsynlig like mye påvirket av antall 
deltakende fartøy som antallet garn og døgn de enkelte fartøyene drifter. I 2008 ble 
fartøykvotene økt til 2500 kg rogn, noe som så ut til å øke beskatningsgraden betydelig da 
hele 62 % av fartøyene leverte mer enn 2000 kg. Nedgangen i fangst i 2009 og 2010 er langt 
større enn nedgangen i antall fartøy som deltar. Fartøykvoten ble satt ned til 2000 kg i 2009, 
og igjen økt til 2500 kg i 2010, men totalfangsten har likevel ikke økt. 
 
Havforskningsinstituttes råd er at det settes inn reuleringstiltak som sikrer at antall deltakende 
fartøy ikke overskrider 300, og at total fangst  blir maksismalt 400 tonn rå rogn. 
 
Fisket de siste årene synes å sammenfalle med de råd Havforskningsinstituttet har gitt, og i 
2010 deltok 295 fartøy i fisket etter rognkjeks. Det ble levert 376 tonn rå rogn, en nedgang på 
10 % fra året før. 121 fartøy leverte mer enn 1500 kg hver. 
Omregnet til hel fisk, basert på en omregningsfaktor fra 2007, ble det fisket 2100 tonn 
kjekser. Ca 10 % av fangsten i antall kaller. 
De siste årene har en økende andel av av de deltakende fartøyene levert mer enn 1500 kg rogn 
(opptil 70 %), men denne andelen falt til noe over 40 % i 2009 og 2010. 
 
Det antas at fisket forgår på gytebestanden av kjekser, og at den fiskbare bestanden er på 50 
% av den totale gytebestanden. En høy minste maskevidde i garn sikrer at det alltid vil være 
fisk fra alle årsklasser som får gyte, men rekrutteringen til bestanden ser ut til å være relativ 
svak. Det antas at fangsten i 2009 og 2010 er ca. 30 % av fiskbar bestand, noe som anses som 
et moderat beskatningspress. Siden beskatningen er i samsvar med de råd som blir gitt, er 
fremskriving av bestanden gjort ut fra prognoser i tidligere beregninger. Metoden som 
benyttes gir et relativt stabilt bilde av bestandsituasjonen. 
 
Norges Kystfiskarlag har over  lang tid uttrykt sterk skepsis til det mangelfulle datagrunnlaget 
som har ligget til grunn for bestandberegningene for rognkjeks, og gjort det klart at 
organisasjonen ikke kan godta ytterligere begrensninger i fisket på dette grunnlag. 
Bestandberegningene f.o.m. 2005 viste at kritikken har vært berettiget.  
 
Det forventes ikke å være store endringer i bestandssituasjonen for rognkjeks sammenlignet 
med tidligere år. Av hensyn til lønnsomheten, lavt fisket kvantum de siste årene og for å legge 
til rette for å videreføre et tradisjonelt rognkjeksfiske bør fartøykvotene derfor settes til 2.500 
kg.



 

 

 
Norges Kystfiskarlag går inn for følgende regulering av kystfartøygruppens fiske etter 
rognkjeks i 2013: 
 

• Med forbehold om nærmere bestandsvurderinger anbefales kvoten for fartøy i 
kystfartøygruppens fiske etter rognkjeks satt til 2.500 kg utilvirket rognkjeksrogn. Ut 
over dette videreføres gjeldende regulering for 2012.  

 
• Forskningen på rognkjeks må styrkes umiddelbart. 

 
• Det bør arbeides for å finne alternativ anvendelse for rognkjeks (hun-fisk) som avlives 

i forbindelse med produksjon av rogn som sikrer at hele fangsten kan utnyttes. 
 
 
Landsstyrets vedtak:   
 
Enstemmig vedtatt. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

 

 

 

Fiskeridirektoratet 
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REGULERING AV FISKET ETTER KVEITE OG BREIFLABB 

Høring m/frist 09.11.12. 

 

Det vises til spørsmålet om forslag til nye tiltak for å regulere fisket etter breiflabb og kveite.- 

 

Bl.a. med bakgrunn i miniseminaret i Bergen 10.09.12, slutter FHL seg i hovedsak til det som 

Norges Fiskarlag uttaler overfor Fiskeri- og kystdepartementet og Fiskeridirektoratet i brev 

30.10.12, med referanse 2012/00353-2. 

 

 

 

Med vennlig hilsen 

 

Fiskeri- og havbruksnæringens 

Landsforening 

 

Geir Ove Ystmark 

Direktør industri 

(sign) 

 

                                                                                     -------------- 

                                                                                     Jorulf Straume 

                                                                                     Fagsjef hvitfisk 

 

 

cc: elling.lorentsen@fiskarlaget.no 
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Regulering av fiske etter breiflabb i 2013 
 
Breiflabbfiske er en viktig del av driftsgrunnlaget for mange kystfartøy både i Nord-Norge og 
på Vestlandet. Garnfiske etter breiflabb foregår i all hovedsak nord for 62-graden, og retter 
seg mot stor fisk.  
Det er viktig at bestanden  forvaltes bærekraftig, slik at kystflåtens ressursvennlige fiske av 
stor breiflabb kan videreføres. Norges Kystfiskarlag har derfor etterlyst nærmere forskning på 
breiflabb som grunnlag for å fastsette retningslinjer for en fornuftig beskatning. I påvente av 
nærmere forskningsresultat må bestanden forvaltes med sikte på å unngå overbeskatning, og 
trygge fremtidig driftsgrunnlag for kystflåten.Forvaltningsmålet for breiflabb er å sikre 
biodivrsitet og økosystemets funksjon. I 2011 var totalfangsten av breiflabb på ca. 5700 tonn, 
det var en reduksjon på nesten 600 tonn fra året før. Altså på samme nivå som i 2006 – 2009. 
Siden 1997 har fsket etter breiflabb økt og er nå mer enn tredoblet. Mer enn 80%  blir fisket 
nord for Stadt. 
Fisket er ikke kvoteregulert, men økende bruksmengder og helårsdrift har gitt behov for visse 
atferdsreguleringer. De allerede innførte regulerings – og kontrolltiltak i beiflabbfisket  
er: 

− Minstemål p 60 cm 
− Maskevidde 360 mm -  
− Røktinga av garn annenhver dag- 
− Maksimum garnmengde på 500 garn per fartøy- 
− Fredningstid fra 20. desember til 31. mars (samkjørt med kveite nord for 62 

graden) 
− Rapportering om setting av garn, opphaling av garn ved avslutning av fisket , tap 

av garn og funn av tapte garn. 
 
I høringen om regulering av fisket etter breiflabb og kveite legges det opp til full 
harmonisering av fredningstiden  på kveite og breiflabb i NØS. Man bør vurdere hvorvidt 
dette er hensiktmessig som tiltak sør for 62°N. Det er allerede innført i nord. 
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
breiflabb i 2013: 
 

• Forbudet mot direktefiske av breiflabb med aktive redskaper må videreføres. 
Direktefiske etter breiflabb forbeholdes kystflåten som fisker stor breiflabb med garn.  

 
• Tillatt bifangst ved fiske med trål/aktive redskaper settes til maksimalt 10 %. 

 



 

 

• Kystflåtens fiske etter breiflabb må videreføres som et åpent fiskeri. 
Deltakerbegrensning i fiske etter breiflabb med konvensjonelle redskaper kan ikke 
aksepteres. Signaler om innføring av adgangsbegrensninger vil erfaringsmessig føre til 
økt fangstinnsats. 

 
• Det må utvises forsiktighet med å innføre nye reguleringer i kystflåtens fiske etter 

breiflabb. Troverdig forskningsmateriale må foreligge før eventuelle vesentlige 
reguleringsendringer kan bli vurdert. Det bør likevel påses at regelverk for 
bruksmengde, maskevidde , merking av bruk og innmelding overholdes. 

 
• EU-fartøy må begrenses til å fiske maksimalt 500 tonn breiflabb som bifangst i NØS.   

 
• Forbudet mot utkast av breiflabb må videreføres. 

 
• Det må iverksettes økt forskning på breiflabb, bla. som grunnlag for å vurdere 

nødvendigheten av periodefredning og minstemål, og for å klargjøre bestandens 
størrelse, gyting, prognoser for fremtidig utvikling og retningslinjer for en fornuftig 
beskatning.  

 
• Inntil nærmere forskningsresultater foreligger, anses det ut fra et føre – var - prinsipp 

fornuftig å opprettholde en midlertidig periodefredning. Bifangst ved fiske med garn i 
fredningstiden er uunngåelig, og må tillates. 

 
• Det må praktiseres meldeplikt om tap av garn i NØS og EU-områder, samt krav om 

opprydding av tapte garn i EU-områder. 
 
 
Landstyrets vedtak: 
 
Innstillingen enstemmig vedtatt. 
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Regulering av fiske etter kveite i 2013 
 
Direktefiske etter kveite foregår hovedsaklig med kveitvad (line) og garn. Bifangst av kveite i 
garnfisket etter andre arter og da spesielt vinterstid er uunngåelig. Det er viktig å opprettholde 
en begrenset bifangstadgang for garnflåten i fredningsperioden for å forebygge uregistrert 
omsetning av kveite. En fortsatt lav bifangstprosent vil ikke åpne muligheter for et skjult 
direktefiske. 
 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Direktefiske etter kveite foregår hovedsaklig med kveitvad (line) og garn. Bifangst av kveite i 
garnfisket etter andre arter og da spesielt vinterstid er uunngåelig. Det er viktig å opprettholde 
en begrenset bifangstadgang for garnflåten i fredningsperioden for å forebygge uregistrert 
omsetning av kveite. En fortsatt lav bifangstprosent vil ikke åpne muligheter for et skjult 
direktefiske. 
 
Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn at gjeldende forvaltningsregime for 
kveitefisket videreføres også i 2013. 
 
 
Enstemmig vedtatt. 
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Regulering av fisket etter sei i Nordsjøen i 2013 
 
I Havforskningsinstituttet sin kommentar til kvoterådet for sei i Nordsjøen heter det: 
 
Tilrådd kvote 2013: mindre enn 100 684 tonn landingar 
Tilrådd kvote 2012: 87 548 tonn landingar 
Avtalt kvote 2012: 79 720 tonn landingar 
   
Samandrag av rådgjevinga frå ICES i juni 2012 for sei i Nordsjøen, Skagerrak og vest av 
Skottland: 
Status 
Gytebestanden har vore over føre-var-nivået sidan 1997, men har vorte redusert sidan 2005 og 
nærmar seg no nivået for føre-var-nivået. Fiskedødsraten har fluktuert kring nivået for 
maksimalt langtidsutbytte sidan 1997. Rekrutteringa har vore lågare enn middelverdien sidan 
2006. 
Haustingsregel 
Ein omforeina haustingsregel vart vedteken av EU og Noreg hausten 2008. Denne vart 
vurdert av ICES til å oppfylle føre-var-kriteria på kort sikt. 
Forvaltingsråd 
Ei omlegging mot maksimalt langtidsutbytte inneber ein fangst på 113 100 tonn i 2013, og vil 
gje ein gytebiomasse på 241 000 tonn i 2014. ICES tolkar forvaltingsplanen mellom EU og 
Noreg til at kravet om gytebiomasse gjeld starten av berekningsåret (2012). Gytebiomassen 
ligg i byrjinga av 2012 over føre-var-nivået, og sidan ei fiskedødsrate på 0,3 vil gje større 
endring enn 15 %, vil det gje ei kvote på 100 684 tonn i 2014. Reine føre-var-omsyn vil gje 
ein fangst på 143 000 tonn. Berekningar gjort på bakgrunn av blandingsfiskeria i Nordsjøen 
viser ei rekkje tenkte effektar av forvaltinga av torsk (som avgrensande art) og viser mellom 
anna at ei full implementering av forvaltningsplanen for torsk bør gje landingar av sei i 2013 
på 59 000 tonn. 

 
Vi merker oss at det i kvoterådet er gjort ein viktig merknad:   
 
”Berekningar gjort på bakgrunn av blandingsfiskeria i Nordsjøen viser ei rekkje tenkte 
effektar av forvaltinga av torsk (som avgrensande art) og viser mellom anna at ei full 
implementering av forvaltningsplanen for torsk bør gje landingar av sei i 2013 på 59 000 
tonn.” 
 
Tilstanden for fiskeressursene i Nordsjøen har vært vanskelig, og er det fortsatt. Norges 
Kystfiskarlag mener at man i forvaltninga av fiskeriene i Nordsjøen bør ta hensyn til dette. 
Reguleringa av notfiske etter sei har etter Norges Kystfiskarlag sin mening vært alt for 
ettergivende. Resultatet er at det har blitt drevet et omfattende fiske på yngel – et resultat av at  



 



 

 

 
dette er et fiske som  i hovedsak har vært tuftet på dispensasjoner fra 
minstemålsbestemmelsene. 
 
Norges Kystfiskarlag har i tidligere reguleringskommentarer krevd at notfisket etter seiyngel 
stoppes, og at det settes et minstemål på sei som alle redskapsgrupper skal respektere. 
Vi har også pekt på at notfiske etter småsei også fører til skjult beskatning av arter som beiter 
på seien, eksempelvis kysttorsk og lyr. 
I og med at det er notflåten som har beskattet seiyngelen, må den ta en stor del av ansvaret for 
at bestanden er så liten. Det må medføre at ved reduksjon i seikvotane, må seinotflåten være 
forberedt på å ta de største reduksjonene. Og at kystflåten etter forholdene blir sterkere 
prioritert. 
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
sei sør for 62N i 2013: 
 

• I utgangspunktet vil Norges Kystfiskarlag be om at man fastsetter kvoter som 
opprettholder målene for fiskedødelighet i forvaltningsplanen.  

 
• Trålfisket etter sei sør for 62° N begrenses. Det må ikke tillates fisket med lavere 

maskevidde i trål enn minimum 120 millimeter. 
 

• Fisket etter sei sør for 62N bør reguleres som et fritt fiske for konvensjonelle fartøy 
under 28 meter.  

 
• Det fastsettes minstemål for alle fartøygruppene, og det må under ingen omstendighet 

gis dispensasjon fra minstemålforskriftene. 
 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt 
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Regulering av fisket etter torsk sør for 62 N i 2013 
 
ICES råd med HIs kommentarer for kvoter 2013: 

Tilrådd  kvote 2013: 25 441 tonn landingar 
Tilrådd  kvote 2012: 31 800 tonn landingar 
Avtalt kvote 2012: 31 558 tonn totalfangst 
Samandrag av rådgjevinga frå  ICES i juni 2012 for torsk i Nordsjøen, Skagerrak og 
den austlege engelske kanal: 
Status 
Det har vore ein gradvis forbetring av bestanden dei siste åra. Gytebiomassen har auka 
frå det historisk låge nivået i 2006, men er stadig lågare enn kritisk nivå. Fiskedøyinga 
har gått ned sidan 2000 og er no under føre var nivået, og rekrutteringa sidan 2000 har 
vore låg. Mengda av utkast er stadig stor sett i høve til den historiske perioden. 
Haustingsregel 
Ein omforeina haustingsregel vart vedteken av EU og Noreg hausten 2008. Denne vert 
vurdert av ICES til å oppfylle føre-var-kriteria. Planen vil bli vurdert på nytt i løpet av 
2012. 
Forvaltingsråd 
Ei omlegging mot maksimering av langtidsutbytte vil gje ein fangst på 28 000 tonn i 
2013. I tråd med forvaltningsplanen er estimerte landingar i 2013 på 25 441 tonn og 
utkast på om lag 6 600 tonn. I tillegg er det venta at effekten av den ikkje bestemte 
dødsraten vil vere 8 600 tonn. Resultatet av ein rein føre-var-forvalting er null fangst. 
(Utheving gjort av saksbehandler i Kystfiskarlaget) 
Torsk blir teken som bifangst i mange fiskeri i Nordsjøen, og einbestandsforvalting er 
ein grunn til mykje av utkastet. Effekten av blandingsfiskeri er berekna med omsyn på 
forvaltninga av nordsjøartane inkludert torsk, og sidan torsk er den avgrensande 
bestanden i modellen for 2013 vil senarioa for både ”torsk” og ”minimum” vere 
samanfallande med enkeltbestandsrådet for torsk. 
Estimert utkast av 2 år gammal fisk viser no  ein oppgang, og  utkast er stadig ein stor 
del av den uspesifiserte dødsraten. 
Havforskingsinstituttets kommentar 
Havforskingsinstituttet stør tilrådinga frå  ICES. 
 

Foran reguleringsmøtet i fjor uttalte Norges Kystfiskarlag: 
 
Store deler av nordsjøtorskebestanden har sine beite- og gyteområder på oljefeltene i 
Nordsjøen. Dette er områder hvor det over lang tid har vært dumpet avfall (borekaks etc) fra 
olje/gassleting og –produksjon. Forskerne melder at de ser at fisken (torsk, hyse) i disse 
områdene er i dårlig kondisjon og har lav fertilitet. Dette er ikke tatt i betraktning i 



forvaltningsreglene – der er det kun fiskeriene som må bidra til gjenoppbygging av bestanden. 
Norges Kystfiskarlag mener det er på tide at også petroleumsnæringen pålegges et ansvar for 



 

 

 
gjenoppbygging av bestanden. Avfallsstoffer forsvinner ikke når de lempes på havet – de blir 
der. Det blir heller ikke mindre avfallsstoffer om man blander dem ut med vann før man 
slipper dem ut. Norges Kystfiskarlag vil derfor kreve at petroleumsnæringen blir pålagt et 
totalforbud mot utslipp av avfallstoffer på norsk sokkel.  
En industribedrift på land vil ikke kunne få tillatelse til å blande ut avfallstoffene sine i vann, 
for så å slippe dem ut i nærmiljøet. De samme reglene må gjelde næringsvirksomhet til havs. 
 
I reguleringsforskriften for inneværende år heter det: 

§ 3 Gruppekvoter  
Fartøy som fisker med konvensjonelle redskap som har adgang til å delta kan fiske og 
lande inntil 3 234 tonn torsk i Nordsjøen.  
Fartøy som fisker med konvensjonelle redskap som har adgang til å delta kan fiske og 
lande inntil 88 tonn torsk i Skagerrak utenfor grunnlinjene.  
 
§ 4 Maksimalkvoter  
Fartøy med adgang til å delta i lukket gruppe i fisket etter torsk med konvensjonelle 
redskap i Nordsjøen kan maksimalt fiske følgende kvanta torsk i Nordsjøen: 
  

Fartøyets 
hjemmelslengde: 

Garanterte kvoter 
(tonn) 

Maksimalkvote (tonn) 

0 - 14,99 meter  5 50 
15,00 - 20,99 meter 10 100 
på eller over 21,00 
meter 

20 200 

 
Fartøy med adgang til å delta i åpen gruppe i fisket etter torsk for fartøy med mindre 
enn 300m³ lasteromsvolum som fisker med konvensjonelle redskap i Nordsjøen, kan 
maksimalt fiske følgende kvanta torsk i Nordsjøen:  

Fartøyets største 
lengde: 

Garanterte kvoter 
(tonn) 

Maksimalkvote (tonn) 

0 – 9,99 meter  4 5 
10,00 – 20,99 meter 4 10 
på eller over 21 
meter 

4 15 

  
Fartøy som i 2004 fikk dispensasjon fra forbudet mot å fiske direkte etter torsk i 
Skagerrak utenfor grunnlinjene, kan maksimalt fiske inntil 10 tonn torsk i Skagerrak 
utenfor grunnlinjene.  
 
§ 5 Bifangst  
Fartøy som fisker med trål eller reketrål kan ha inntil 2,5 % bifangst av torsk i de 
enkelte hal og ved landing.  
Ved fiske med konsumtrål med en minste maskevidde på 120mm i Nordsjøen kan 
fartøy med nordsjøtråltillatelse eller avgrenset nordsjøtråltillatelse ha inntil 20 % 
bifangst av torsk i de enkelte hal og ved landing.  
Ved fiske med konsumtrål med en minste maskevidde på 120mm eller ned til 70mm 
dersom det benyttes kvadratmasker i fiskeposen i Skagerrak, kan fartøy med 
nordsjøtråltillatelse eller avgrenset nordsjøtråltillatelse ha inntil 10 % bifangst av torsk 
i de enkelte hal og ved landing.  



 

 

Fartøy som fisker med konvensjonelle redskaper etter andre arter i Nordsjøen og 
Skagerrak kan ha inntil 20 % bifangst av torsk i de enkelte hal og ved landing. 
  

 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
torsk sør for 62N i 2013: 
 

• Som ledd i en gjenoppbyggingsplan for torsk, bør det innføres et generelt 
minstemål for torsk sør for 62º N på 47 cm. 
 

• Den norske kvoteandelen må fordeles slik at den i størst mulig grad ivaretar 
målsettingen om bærekraftig utvikling. Det gjøres ved at kystflåten fortsatt 
prioriteres. 

 
• Bifangstprosenten må holdes lav og ikke overstige 10 % dersom man skal ha en 

bærekraftig beskatning. 
 

• Direktefiske etter torsk må fortsatt forbeholdes konvensjonelle fartøy under 28 
meter største lengde. Det forutsettes kun tillatt bruk av passive og selektive 
redskaper. 

 
• Det må tas særskilt hensyn til at den konvensjonelle flåten er avhengig av et 

kystnært fiske etter torsk, og samtidig mangler reelle driftsalternativer. 
 

• Trålflåten må pålegges strenge bifangstregler for å sikre en bærekraftig forvaltning 
av torsk. Det må opprettholdes strenge begrensninger i fisket etter nøkkelarter som 
øyepål og tobis. 

 
• Som et ledd i å styrke yngelvernet for torsk må fisket med industritrål og 

krepsetrål reduseres. Det må iverksettes tiltak for å hindre uttak av yngel og 
småfisk. Utkastforbud må praktiseres. 
 

• Norge må fortsette å øve press på EU for å få redusert utkastkvantumet. 
 

• Ved en videreføring av dagens gruppeinndeling må forskjellen mellom åpen og 
lukket gruppe reduseres. Det må gis en maksimalkvote på minimum 20 tonn torsk 
for samtlige fartøy i åpen gruppe. Videre må differansen i kvotestigen i lukket 
gruppe søkes redusert. Eventuelle refordelinger og kvoteøkninger må også omfatte 
åpen gruppe.  

 
• Petroleumsnæringen må pålegges sin del av ansvaret for å gjenoppbygge 

torskebestanden i Nordsjøen. Utslipp av produksjonsvann og avfallstoffer må bli 
totalt forbudt. 
 

• Økt forskning på og kartlegging av kysttorsk er nødvendig for å få et riktig bilde 
av bestanden(e). 

 
• I den grad områder stenges for fiske av bestandsmessige hensyn, må en eventuell 

stengning også omfatte fritidsfiske. 
 
Landsstyrets vedtak:  Enstemmig vedtatt. 
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Regulering av fisket etter rødspette i Nordsjøen i 2013 
 
ICES anbefalinger med His kommentarer: 
 

Tilrådd kvote 2013: 97 070 tonn landinger 
Tilrådd kvote 2012: 84 410 tonn landinger 
Avtalt kvote 2012: 84 410 tonn landinger 
Samandrag av tilrådinga frå  ICES i juni 2012 for raudspette i Nordsjøen: 
Status 
Bestanden har full reproduksjonsevne og vert hausta berekraftig. Bestanden er godt 
innafor føre-var grensene og har nådd det høgste nivået som er registrert. 
Rekrutteringa har vore om lag som langtismiddelet sidan 2007. Fiskedødsraten er 
estimert til å vere historisk lav. 
Haustingsregel 
EU har en haustingsregel som ikke er formelt godkjent av Noreg. Ein førebels plan 
ligg til grunn for råda.  ICES har evaluert den førebelse planen til å vere føre-var. 
Forvaltingsråd 
Dersom ein legg den fleirårige EU planen til grunn vil ein for 2013 kunne ha totale 
landingar på 97 070 tonn, noko som er ein auke på 15 % frå 2012. Ein reknar då med 
eit utkast på 53 000 tonn, og altså totale fangstar på om lag 151 000 tonn. Dette vil gje 
ein gytebiomasse på 665 000 tonn i 2014. Berekningar gjort på bakgrunn av 
blandingsfiskeria i Nordsjøen viser ei rekke tenkte effektar av forvaltinga av torsk 
(som avgrensande art) og viser mellom anna at ei full implementering av 
forvaltningsplanen for torsk bør gje landingar av raudspette i 2013 kring 52 000 tonn. 
Føre-var-tilnærmingen gir rom for konsumlandinger helt opp til 155 500 tonn i 2012. 
En omlegging mot maksimering av langtidsutbytte tilsier 74 000 tonn 
konsumlandinger og et utkast på 47 200 tonn. 
Kommentar frå Havforskingsinstituttet 
Havforskingsinstituttet stør tilrådinga frå  ICES. 

 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Norges Kystfiskarlag har i ulike anbefalinger til reguleringene tatt til orde for at man må 
legge ei fleirbestandsforvaltning til grunn, og ikke se hver enkelt bestand isolert. 
Både ICES og HI bekrefter dette i sine råd:  
 



” Berekningar gjort på bakgrunn av blandingsfiskeria i Nordsjøen viser ei rekke tenkte 
effektar av forvaltinga av torsk (som avgrensande art) og viser mellom anna at ei full 
implementering av forvaltningsplanen for torsk bør gje landingar av raudspette i 2013 kring 
52 000 tonn.” 



 

 

 
Det må på denne bakgrunn iverksettes strenge tiltak for å forhindre utkast av rødspette, og 
ikke minst for å sikre at omdømmet til norske fiskerier og fiskeriene generelt styrkes. Både 
miljøvernorganisasjoner, konsumenter og omsetningsorganisasjoner fokuserer mer og mer på 
bærekraftig fiske, og utkastproblematikken er en del av dette.  
Norges Kystfiskarlag anbefaler norske fiskerimyndigheter skal ligge i forkant når det gjelder å 
opprettholde og styrke omdømmet, heller enn å foreta brannslukkingstiltak når kritikk og 
eventuelt negativt fokus kommer. 
 
Enstemmig vedtatt. 
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Innspill til reguleringsmøtet fra FHL 
 
FHL ønsker med dette å gi følgende innspill til reguleringsmøtet.  
 
FHL støtter Fiskeridirektørens forslag til bifangstordning for 2013. Økningen i 
bifangstkvoten tilsvarer prosentvis økningen i torskekvoten. Justering av bifangstkvoten i 
tråd med den totale kvoten er et fornuftig prinsipp. Ved en fremtidig kvotenedgang bør 
det også gjøres tilsvarende kutt i bifangstkvoten.  
 
FHL støtter de foreslåtte datoer som Fiskeridirektøren har foreslått for bifangstordningen.  
 
Behovet for bifangst er størst i gruppen under 21 meter.  
 
FHL er opptatt av at vi får en ordning som er ubyråkratisk og som gjør at ordningens 
hensikt med å sikre et mer markedsrettet fiske blir gjennomført. Det er derfor viktig at 
avlesingen gjøres på ukesbasis uten fare for inndragning hvis det på enkeltlandinger 
overstiger prosenten. Dette bør klargjøres i forbindelse med neste års reguleringer.  
 
Ved stor restkvote på høsten så bør myndighetene tidlig åpne for fritt fiske i 
kystgruppen.  
 
FHL støtter forslaget om fritt fiske på hyse, men myndighetene bør vurdere reguleringer 
hvis det ser ut til å bli tidlig oppfisket kvote. Dette for å sikre at det skal være tilgang på 
hyse for industrien også utover høsten.  
FHL viser til tidligere innspiller om behovet for automatisk gjenåpning av rekefelt etter 
stenging. Dette er fortsatt ikke løst, og FHL ber derfor om at Fiskeridirektoratet og 
Fiskeri- og kystdepartementet prioriterer arbeidet med å få på plass ordninger for 
automatisk gjenåpning av lukkede rekefelt.  
 
 
Med hilsen 
Fiskeri- og havbruksnæringens landsforening 

 
Geir Ove Ystmark 
Direktør industri 
 
Kopi: 
Fiskeri- og kystdepartementet 
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 Oppgis ved henvendelse 
    

Sak 24/2012 - Samet ingets innspil l t il regulering av f iske etter norsk 
vårgytende sild i 2013 
 
Silda spiller en avgjørende og viktig rolle innen den marine næringskjeden. Med hensyn til kysttorsk 
bestandens negative utvikling er Sametingets imot å tillate sildefiske med store og havgående fartøy i 
fjordene i nordområdene. 
 
Fiske med landnot er en av de eldste typer notfiske en kjenner til. I utgangspunktet er det kun tillatt å 
fiske med not dersom det er gitt en særlig deltakeradgang eller konsesjon. Sametinget ønsker å øke 
rekrutteringen og næringsutviklingen i sjøsamiske områder, og går derfor inn for at det ikke stilles 
krav om tidligere deltakelse av søkerne som søker dispensasjon for å delta i fiske med landnot i fiske 
etter sild i 2013. Sametinget ønsker ut fra dette at fiske med landnot etter sild og makrell må likestilles 
når det gjelder fiske med ikke-merkeregistrerte fartøy eller fra land. 
 
I forbindelse med fisket etter norsk vårgytende sild i 2013 ønsker Sametinget å sette fokus på 
innblanding av anadrome laksefiske i pelagisk fiske. Fiskerne har tidligere rapportert at de fra tid til 
annen bli fanget laks som bifangst i fiske etter makrell, lodde og sild. Sametinget ønsker at fiskerne, 
havforskningen og forvaltningen for øvrig gjennomfører tiltak i 2013 som gjør det mulig å finne 
omfanget av bifangst av anadrome laksefisk i fiske etter lodde, sild og makrell.  
 
Sametingets forslag: 
 

• Kystgruppens fiske etter NVG-sild må reguleres i to grupper, med en gruppe over og en gruppe under 15 
meter. 
 

• Åpen gruppe sikres en avsetning på 10 000 tonn NVG-sild 
 

• Forbud mot fiske av NVG-sild med fartøy over 15 meter innenfor gjeldende fjordlinjer i Troms og Finnmark 
 

• Forbud mot fiske av NVG-sild med fartøy over 28 meter innenfor gjeldende fjordlinjer. 
 

• Innføring av dispensasjon for fiske etter sild med landnot for fiskere med ikke merkeregistrerte fartøy eller fra 
land (Jfr. Gjeldende bestemmelser i fiske for fiskere med ikke merkeregistrerte fartøy eller fra land med 



 
 

2 

landnot eller sitjenot etter makrell). Det avsettes et kvantum på 100 tonn til fiske etter sild med landnot for 
fiskere med ikke merkeregistrerte fartøy eller fra land 

 
• Styrking av kontroll vedrørende uønsket bifangst og tiltak for å hindre neddreping av sild 

 
• Kartlegge bifangst av laks i fiske etter norsk vårgytende sild 

 
 
Sametinget forslag i denne sak rokker for øvrig ikke ved de innspill som Sametingets har kommet 
med i forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
 
 
 
 
 



Landsstyremøte 22. og 23. oktober 2012 

Postadresse Telefon  760 52 100   Postgiro  0806 49 21011 
Postboks 97, 8388 Ramberg Telefax  760 52 101   Bankgiro  4580 06 10749 
E-mail. post@norgeskystfiskarlag.no  Org.nr.: NO 971 396 563 

 
 
         
   
Fiskeridirektoratet 
Pb. 185 Sentrum 
5804 Bergen 
 
 
 
 
Regulering av fisket etter NVG-sild i 2013 

ICES anbefaler en totalkvote på 613.00 tonn i 2013. Dette er en nedgang på 214.000 
tonn sammenlignet med anbefalt og fastsatt kvote i 2012. Havforskningsinstituttet 
støtter ICES anbefalinger. Den anbefalte kvotenedgangen har sin bakgrunn i at 
rekrutteringen til bestanden er svak. Sild, makrell og kolmule beiter på dyreplankton i 
Norskehavet. I løpet av de ti siste årene er det observert nedgang i mengden 
dyreplankton i dette området, og disse endringene kan ha betydning for hvordan det 
går med de nevnte fiskeslagene på sikt. 

Endelig totalkvote fastsettes i fiskeriforhandlingene med EU. Denne vil trolig følge 
forvaltningsplanen som de fem kyststatene Norge, EU, Færøyene, Island og Russland har 
fulgt gjennom mange år. Den norske andelen vil normalt utgjøre 61%, og dette tilsvarer en 
fangst til norske fiskere på 373.930 tonn ved en totalkvote på 613.000 tonn. 
 
Totalkvoten av NVG-sild har gått ned siden 2010.  
 
For å styrke ressurssituasjon fremover er det viktig at de fartøygruppene som best ivaretar 
hensynet til en langsiktig bærekraftig forvaltning blir prioritert.  Kystflåten bør ut fra dette 
prioriteres i ressursfordelingen. Det kvantum som byttes mot lodde i fiskeriforhandlingene 
med Russland, må i sin helhet belastes de fartøy som er påmeldt fisket etter lodde. 
 
Reguleringene må videre utformes på en måte som sikrer den minste flåten reell mulighet til å 
nyttegjøre seg sin gruppekvote. Herunder lav overregulering, og en høyest mulig garantert 
andel for den minste flåten.  
 
Det anbefales at fartøy som melder seg på et samfiske med låssetting, må ha minst 20 % igjen 
av egen kvote, og disse 20 % må ikke kunne direktehåves før samfisket er avviklet. 
 
Selv om tilgjengeligheten inneværende år til dels har vært god, anses det fortsatt å være av 
avgjørende betydning at reguleringene skjermer den mindre kystflåten for  
konkurranse fra store kystfartøy, ringnot og trål på fiskefeltene i fjorder og i kystnære 
farvann. 
 
Med bedret tilgjengelighet langs kysten er det også viktig at reguleringen legger til rette for at 
de mange kystfartøy som tradisjonelt har nyttegjort seg denne ressursen etter behov og ved 
lokal tilgjengelighet, fortsatt gis adgang til å delta når forholdene ligger til rette for det. 
Dagens begrensede mulighet for å fiske sild i åpen gruppe med landnot og garn anses ikke 
tilstrekkelig for å ivareta dette hensynet, og Norges Kystfiskarlag anbefaler derfor at det også 
gis anledning til å delta i åpen gruppe med snurpenot. En slik regulering vil sikre muligheten 



 

 

 
for å videreføre et tradisjonelt kystnært fiske etter sild ved økt tilgjengelighet, og bidra til å 
opprettholde et fremtidig kystfiske etter NVG sild langs norskekysten. Kontrollen med fisket i 
åpen gruppe bes styrket slik at man sikrer at det faktisk er samme fartøyet som fangster og 
leverer.  
 
Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn følgende fordeling og regulering av 
fisket etter NVG-sild i 2013: 
 

• Kystflåtens fartøykvoter fastsettes ut fra en fordeling i tråd med Norges Kystfiskarlags 
anbefaling:  

 
Fartøygruppe Gruppekvote 
Kystfartøy 50 % 
Ringnot 43 % 
Trål   7 % 

 
En slik fordeling vil selv med forventet nedgang i totalkvoten gi rom for en   
begrenset økning i kystflåtens fartøykvoter. 

 
• Basert på ovennevnte fordeling anbefales fartøy i åpen gruppe sikret en avsetning på 

10.000 tonn.  
 

• Fisket etter NVG sild med landnot og garn må videreføres som et åpent fiskeri, og der 
garnfartøy gis anledning til å videreføre sitt fiske uavhengig av om kystgruppens kvote 
er oppfisket. Dette på bakgrunn av det svært begrensede omfanget som dette fisket 
har. Eier av fartøyet og høvedsmann må være i fiskermanntallet. Det anbefales videre 
åpnet for å tillate fiske i åpen gruppe med snurpenot. Kontrollen med fisket i åpen 
gruppe anbefales styrket. 
 

• Det må føres streng kontroll med at bifangstreglene overholdes, og at bifangst blir 
registrert og rapportert. 

 
• Fartøy som melder seg på et samfiske med låssetting, må ha minst 20 % igjen av egen 

kvote, og disse 20 % må ikke kunne direktehåves før samfisket er avviklet. 
 

• Av hensyn til bestandssituasjonen for norsk kysttorsk og en forsvarlig avvikling av 
sildefisket bes de stengte områder for fiske med not, samt for trål og fartøy over 21,35 
meter i Nordland opprettholdt.  

 
• Fartøy over 28 meter bes gitt forbud mot å fiske sild innenfor grunnlinjen. 

 
• Kystgruppens fiske etter NVG-sild må fortsatt reguleres i to grupper (over og under 15 

meter), slik som i 2012. 
 
Landsstyrets vedtak: 

Enstemmig vedtatt. 
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Innspill til Reguleringsmøte november 2012 - makrell   
 
 
Regulering av fisket etter makrell 2013 
 

Med henvisning til ICES’ kvoteråd 2013 for makrell på 542.000 tonn og Havforskningsinstituttets 

anbefaling om å følge dette, anmoder vi forvaltningen i arbeidet med å regulere fiske etter makrell 

for 2013 fraviker de gitt kvoteråd.  

Pelagisk Forening mener kvoterådet som ICES har fremmet på makrell for 2013 ikke er forenelig 

med fiskernes og forskeres observasjoner av utbredelse av makrellen og dokumentasjon fra økotok-

tet i Norskehavet i sommer. 

ICES har vurdert makrellbestanden og mener det er risiko for at den blir beskattet på en ikke-

bærekraftig måte. Likevel er gytebestandsnivået i 2012 over føre-var-nivået (Bpa) og bestanden er 

dermed klassifisert til å ha full reproduksjonsevne. Kvoteanbefalingen for neste år for makrell er 

redusert med 100 000 tonn og dette på bakgrunn av forskningstoktene ikke kunne klarlegge utbre-

delsesområdet for makrellen. 

Økosystemtoktet i sommer foretatt av forskere fra Norge, Færøyene og Island kom frem til et felles 
bestandsestimat for makrell på anslagsvis 5,1 millioner tonn og også antatt til å være mer. Dette 
basert på trålfangster i Norskehavet på voksen og ung makrell. Dette estimatet blir ikke brukt i ICES 
sitt bestandsestimat.  ICES legger til grunn at gytebestanden av makrell er redusert fra 2,9 millioner 
tonn til 2,7 millioner tonn samtidig som de erkjenner at dataene er mangelfulle. Bestandsstørrelsen 

blir også estimert ut i fra eggtokt i 2010. Det fremstår som om tallene er svært usikre og misvisende 
og det kan se ut som makrellbestanden er høyere enn hva som fremgår av anbefalt kvote.  

Forskere ved Havforskningsinstituttet har også uttalt at makrellbestanden nå er så stor i Norskeha-
vet at det er påkrevd med en sterkere beskatning for å unngå et økologisk sammenbrudd i dette 
havområdet for både sild og makrell. Makrellen beskatning av sildeyngel gjør at det er desto viktige-
re å ta ut mer makrell. Havforskere opplyste om at de fant svært mager sild og at dødeligheten var 
stor pga. matmangel grunnet makrellen. Det blir målt mye mindre raudåte og krill i Norskehavet enn 
for noen år siden, noe som tyder på at beitepresset er for stort, noe som først rammer sildebestan-
den.  

På grunn av at det ikke foreligger noen kyststatsavtale verken i 2010 eller i 2011 eller 2012 har ikke 
forvaltningsplanen for makrell blitt fulgt og uttaket har vært større enn anbefalt.  Pelagisk Forening 

mailto:postmottak@fiskeridir.no
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mener det må vurderes hva vil det ha og si for norsk eksport når makrellkvoten senkes så drastisk og 
Island og Færøyene fortsetter sitt høye uttak og muligheten for at flere markedsandeler går tapt.  

Pelagisk Forening mener utfra overnevnte begrunnelse at ICES sitt kvoteråd er basert på usikkert 

grunnlag, samt at andre forskningstall viser at makrelltallene bør settes høyere. Anbefalingen bør 

derfor økes i 2013. ICES’ kvoteråd bør ikke uten videre godkjennes og konsekvensene for norsk eks-

port hvis Island og Færøyene fortsetter samme uttak som tidligere bør tas i betraktning. 

 
 
 
Sjekkpunktet for fiskeri i EU-sonen  
 
Det vises til EUs sjekkpunktordning som krever at fartøy må gå i fastsatte posisjoner for eventuell 
kontroll før de går til norsk sone med fangst.  Fartøy som fisker makrell i EU-sona får i enkelte 
tilfeller flere timer ekstra gangtid for å gå via sjekkpunktet til norsk havn med makrellfangsten.  
 
Pelagisk Forening ser nødvendighetene av sjekkpunktene og meldingsrutiner i makrellfisket, men 

mener punktene må tilpasses fiskeområdene mer slik at flåten slipper å gå store omveier for 
å levere, eller evt. flere sjekkpunkt, både for å redusere gangtid og drivstoff og av miljøhensyn. Det 
erfares at fiske etter makrell forskyves nordover, og at sjekkpunktkoordinatene bør justeres 
tilsvarende. Pelagisk Forening ber fiskeridirektoratet i samarbeid med kystvakten, se på mulighetene 
for å gjøre henvendelser som kan føre til at sjekkpunktene mot EU farvann justeres.   

 
 
 
 
 
 
 
 

Med vennlig hilsen 
Pelagisk Forening 

 

  

Torstein Solem     
Daglig leder  

Mariann Frantsen 
Rådgiver 
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Sak 25/2012 -Samet ingets innspil l t il regulering av f isket etter makrell 
i 2013 

Makrellen har tradisjonelt hatt tilhold i Nordsjøen og i Norskehavet, men i følge faglige kilder har 
makrellen vandret stadig lengre nordover pga. stigende havtemperatur i nordområdene.  
 
Hovedmengden av makrellfangstene har tradisjonelt skjedd i Sør-Norge, men ettersom makrellen i 
stadig større mengder vandrer lengre nordover så forventer en at fangsten i nord også vil stige. Med 
bakgrunn i dette er det grunn å anta at fiske etter makrell vil bli et viktig bidrag til økte 
fiskemulighetene og fortjeneste i de nordnorske fiskeriene.  
   
I forbindelse med fisket etter makrell i 2013 ønsker Sametinget å sette fokus på innblanding av 
anadrome laksefiske i pelagisk fiske. Fiskerne har tidligere rapportert at de fra tid til annen bli fanget 
laks som bifangst i fiske etter makrell, lodde og sild. Sametinget ønsker at fiskerne, havforskningen og 
forvaltningen for øvrig gjennomfører tiltak i 2013 som gjør det mulig å finne omfanget av bifangst av 
anadrome laksefisk i fiske etter lodde, sild og makrell.  
 
Sametinget forslag: 
 

 Tilrettelegge for fiske etter makrell for fiskere i Nord Norge som følge av makrellbestandens endrete 
vandringsmønster nord og 67 0 N 

 Kvoten for fartøy i åpen gruppe må settes til 15 tonn  

 Kartlegging av laks som bifangst i fiske etter makrell  
 

 
Sametinget forslag i denne sak rokker ikke ved de innspill som Sametingets har kommet med i 
forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver 
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Regulering av fisket etter makrell i 2013 
 
 Sammendrag av ICES’ anbefalinger, september 2012: 

Anbefalt kvote 2013 (Forvaltningsplan): 497 000 – 542 000 tonn 
Anbefalt kvote 2012 (Forvaltningsplan): 586 000 - 639 000 tonn 
Avtalt kvote 2012: Ingen internasjonal avtale (sum av nasjonale kvoter: 939 000 tonn) 

  
 Status 

ICES har vurdert makrellbestanden og mener det er risiko for at den blir beskattet på 
en ikke-bærekraftig måte. Gytebestandsnivået i 2012 er over føre-var-nivået (Bpa) og 
bestanden er dermed klassifisert til å ha full reproduksjonsevne. Fiskedødeligheten i 
2011 var 0,31 og langt over grenseverdien Fpa= 0,23. Dette innebærer økt risiko for at 
beskatningen ikke er bærekraftig. Det foreligger ikke en internasjonal kyststatsavtale 
for verken 2012 eller 2013. ICES har estimert en total fangst inkludert utkast på 939 
000 tonn for 2012. 
 
Høstingsregel 
Kyststatene Norge, EU og Færøyene ble i 2008 enige om en høstingsregel der kvoten 
skal tilsvare en fiskedødelighet mellom 0,20 og 0,22 når gytebestanden er over 2,2 
millioner tonn. Hvis bestanden er mindre skal en lavere fiskedødelighet legges til 
grunn. ICES har vurdert denne planen som forenlig med prinsippene for føre-var-
forvaltning. 
 
Forvaltningsråd 
Gytebestanden er estimert til å være om lag 2,7 millioner tonn i 2012. Dette 
representerer en nedgang fra 2.9 millioner tonn i 2011, i følge ICES sin 
mengdeberegning av gytebestanden. Årsklassene 2005 og 2006 er de største i hele 
tidsserien tett fulgt av 2002-årsklassen som er den tredje største som er målt. 2007 og 
2008  årsklassene er også over gjennomsnittet. Det er foreløpig utilstrekkelig 
informasjon for å bekrefte størrelsene på 2009-2011 årsklassene, men disse 
årsklassene var representert med omlag 20 % i fangstene under det internasjonale 
økosystemtoktet i Norskehavet og tilstøtende havområder i juli-august 2012. 
Gyteområdet og spesielt beiteområdene for makrell har ekspandert i de senere år og 
var rekordstore sommeren 2012. Derfor foregår det kommersielle fisket nå også i 
områder som tidligere ikke ble fisket, spesielt gjelder dette islandske farvann, men 
også i Grønlandsk farvann både i 2011 og spesielt i 2012. 
Fangstene i 2012 ventes å bli rundt 939 000 tonn som tilsvarer en fiskedødelighet på 
F=0.36. I henhold til forvaltningsplanen på makrell (F mellom 0,20 og 0,22) kan 
totalfangsten i 2012 ligge mellom 586 000- 639 000 tonn. Ved uttak innenfor disse 
grensene ventes gytebestanden å holde seg stabil på omlag 2.7 millioner tonn i 2013 
og om lag 2.5 millioner tonn i 2014. 



 



 

 

Ellers gjentar ICES anbefalingene fra tidligere år om at omforente kvoter må dekke 
alle områder hvor nordøstatlantisk makrell fiskes. Nordøstatlantisk makrell består av 
tre gytekomponenter: Nordsjø-, vestlig- og sørlig makrell. Nordsjøkomponenten er 
fortsatt på et lavt nivå. For å beskytte den særskilt, råder ICES til: 
• å stenge Skagerrak, sentrale og sørlige Nordsjøen hele året 
• å stenge nordlige delen av Nordsjøen i perioden 15. februar – 31. juli 
• at minstemålet på 30 cm i Nordsjøen må opprettholdes 
 
Havforskningsinstituttets kommentar 
Havforskningsinstituttet anbefaler å følge forvaltningsplanen (F=0.20-0.22), som 
tilsvarer en fangst på 497 000-542 000 tonn for 2013. Beregningsmodellen som brukes 
på makrell gir svært usikre bestandsanslag og undervurderer sannsynligvis størrelsen 
på bestanden. Både på grunn av det store overfisket de siste årene og at 
bestandsstørrelsen sist ble estimert fra eggtokt helt tilbake i 2010, blir beregningen av 
gytebestanden spesielt usikker for 2012. Eggtoktene hvert tredje år er den eneste 
fiskeriuavhengige dataserien som foreløpig brukes i bestandsberegningene for makrell 
i ICES. I tillegg er det gjennomført internasjonale økosystemtokt i Norskehavet i juli-
august over flere år, inkludert betydelig innsats i 2012. Havforskningsinstituttet 
arbeider for å få mengdemåling av makrell basert på standardisert pelagisk tråling fra 
disse toktene inn i beregningsmodellen som en ny fiskeriuavhengig dataserie. I tillegg 
arbeider instituttet med en ny lovende merke-gjenfangst metode på makrell til 
fremtidig bruk for mengdemåling, vandringsstudier og estimering av naturlig 
dødelighet i makrellbestanden. 

 
Forskernes anbefalinger synes noe uforståelig, sett ut fra fiskernes erfaringer. Det er et faktum 
– noe som også forskerne er enig i – at makrellen har utvidet sitt utbredelsesområde kolossalt 
de siste årene. Dette faktum er ikke forenlig med forskernes råd. I HIs kommentar innrømmes 
det også at ” Beregningsmodellen som brukes på makrell gir svært usikre bestandsanslag og 
undervurderer sannsynligvis størrelsen på bestanden”. 
Den store spredningen – med et relativt godt fiske i alle områder – tilsier at bestanden tåler 
nåværende beskatning. 
Et annet forhold som ikke er vurdert av forskerne i forhold til makrell, er at det ser ut til at 
bestanden av NVG-sild er faretruende lav, og for nedadgående. I verste fall kan vi risikere at 
bestanden krymper så mye at silda må fredes, slik som på 70-tallet. 
Vi vet at makrell og sild konkurrerer om beitedyr og –områder. I et slikt perspektiv bør 
makrellen beskattes hardere.  
 
Årsmøtet i Norges Kystfiskarlag, avd Bø har vedtatt følgende angående regulering av 
makrell: 

Årsmøtet viser til at det er en økende bestand av makrell utenfor våre områder. Dette 
fisket er umulig for den lokale flåten som ønsker å starte fisket etter makrell, fordi det 
er lukket og hvis en skal inn i dette må en betale store summer for å komme inn i 
dette. Siden makrellen flytter seg nordover må det bli mulig også for fiskere nordpå å 
få delta i fisket etter makrell uten at en må sette seg i stor gjeld for å starte dette fisket. 
Derfor krever årsmøtet at det blir åpnet for fiske etter makrell for fiskere i våre 
områder også. 
 

Årets (2012) refordeling i garn/snøre ble gjennomført etter press fra de mest effektive 
fartøyene i gruppen. Dette medførte at store deler av den mindre flåten i gruppen ikke fikk 
sjanse til å ta mer enn garantert kvote. 
Norges Kystfiskarlag mener at det er en uting at enkelte rederier/fartøy på denne måten 
presser på for å skaffe seg en fordel på bekostning av andre, og reguleringsmyndighetene bør 



 

 

derfor ikke gi etter for slikt press. Norges Kystfiskarlag ber derfor om at det settes en fast 
refordelingsdato, og at denne datoen settes til 20. september, slik det var for noen år siden. 
Reguleringsmyndighetene må ha ryggrad og mot til å stå imot press fra enkeltrederier/fartøyer 
som uttrykker ønske om refordeling på tidligere tidspunkt. 
 
I notgruppen under 13 meter var det i 2012 relativ høy overreguleringsprosent, noe som  
tilgodeser de mest effektive fartøyene og fartøyer over 13 meter med hjemmelskvote fra 
gruppen. Erfaringen med dette tilsier at overreguleringen i denne gruppen må settes atskillig 
ned i 2013. 
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
makrell i 2013: 

 
Totalkvantumet beholdes på 2012-nivå, det vil si 940 000 tonn. 

 
• Overregulering generert av garn/snørefartøy må kun komme til fordeling blant 

garn/snørefartøy, og ikke fordeles andre redskapsgrupper. 
 

• Ved eventuelle refordelinger må refordeling først skje innenfor redskapsgruppene, 
før restkvantumet eventuelt kan fordeles videre på de øvrige redskapsgrupper. 

 
• Maksimalkvoten for fartøy i åpen gruppe må økes fra dagens 5 til 15 tonn. Dette 

for å tilrettelegge for et lønnsomt fiske etter makrell i åpen gruppe. En slik løsning 
vil også ivareta muligheten for å tilrettelegge for et kystnært fiske etter makrell i 
tråd med endringene i vandringsmønsteret.   

 
• Det må legges til rette for opprykksordninger for fartøy i åpen gruppe i fisket etter 

makrell på lik linje med det Norges Kystfiskarlag har krevd i fisket etter 
nordøstarktisk torsk. 

 
• Seismikkskyting i makrellens beitevandring frå 1. august til 15. oktober må ikke 

tillates. 
 

• Det må legges til rette for en forenkling og opprydding i reguleringene i fisket etter 
makrell. Det vises i den forbindelse til omlegging fra faktisk lengde til 
hjemmelslengde, og innføring av fritt redskapsvalg i garn/snøregruppen i 2011, 
gjennomført uten forutgående høring og mot fiskeriorganisasjonenes anbefalinger. 
Disse reguleringene har medført en rekke uheldige konsekvenser og store ulikheter 
i konkurranseforholdene innad i gruppene, som det snarest må ryddes opp i. Ved 
eierskifter i garn/snøregruppen må det stilles krav om at kvotene for fremtiden skal 
fiskes med garn og ikke med notredskaper. 

 
• Det fastsettes fast dato for refordelingen i garn/snøregruppen. Datoen settes til 20. 

september, og det foretas ingen refordeling før denne dato, uansett press fra 
enkelte fartøyer i gruppen. 
 

 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt. 
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Regulering av fisket etter Nordsjøsild i 2013 
 
 ICES anbefaler uttak som innebærer en økning fra avtalt kvote i 2012 (405’ tonn) 
 til 465 750 tonn, og begrunnes slik: 

Rekrutteringen til nordsjøsildbestanden har vært dårlig i årene etter den gode 2000-
årsklassen, men bestanden er klassifisert til å ha full reproduksjonsevne. Bestanden 
fiskes bærekraftig, med en høstingsgrad som er lavere enn forvaltningsplanen og 
FMSY-målet. Årsklassene fra 2002 til 2007 er beregnet å være blant de svakeste siden 
slutten av 1970-årene. Selv om årsklassene 2008 og 2009 er beregnet til å være over 
langtidsgjennomsnittet, anser ICES at bestanden fremdeles er i en fase med lav 
produktivitet. 
 
I november 2008 vedtok EU-Norge en justert forvaltningsplan som tar hensyn til de 
siste års dårlige rekruttering. I 2012 ble bestandsvurderingen av nordsjøsild kritisk 
gjennomgått (benchmark assessment) og en ny beregningsmodell tatt i bruk. Dette har 
ført til at ICES sin oppfatning av bestanden er endret. Nivået på gytebestanden er 
oppjustert som et resultat av endringer i estimert seleksjon i fisket og naturlig 
dødelighet. Disse endringene krever en full revisjon av den eksisterende 
forvaltningsplanen. ICES har imidlertid vurdert bruk av den eksisterende 
forvaltningsplanen til å være føre-var, og rådet for 2013 er derfor basert på denne. 
 
ICES sitt råd for 2013 er gitt på bakgrunn av den avtalte forvaltningsplan (EU-Norge) 
som gir 15 % økning fra 2012. Det tilsier en totalfangst inntil 480 200 tonn, hvorav 
465 750 tonn kan tas i det direkte fisket (A-flåten). Dette tilsvarer en fiskedødelighet 
på F(0-1 år) = 0,05 og F(2-6 år) = 0,22 per år. 
 
Den realiserte høstingsgraden var lenge høyere enn anbefalt, men de siste årene har 
fiskedødeligheten blitt betydelig redusert og gytebestanden er nå godt over føre-var 
nivået på 1,3 millioner tonn. 
 

15 % økning betyr at den norske andelen øker fra 123 452 tonn inneværende år  til 141 970 
tonn i 2013.  
 
Regulering: 
 
Det er viktig at de fartøygruppene som best ivaretar hensynet til en framtidig bærekraftig 
fiskerinæring blir prioritert – ikke minst i en situasjon med flere svakere årsklasser på rad. Når 
det nå ser ut til at bestanden tar seg opp, ser Norges Kystfiskarlag at det er rom for at 
kystflåten må ut fra dette sikres en avsetning på minimum 15.000 tonn nordsjøsild. 
Norges Kystfiskarlag vil også i år gjenta at lukkingen av fisket etter Nordsjøsild har vært 
urimelig og ikke i tråd med deltakerlovens krav om nødvendighetshensyn.



 

 

 Adgangsbegrensningen av kystflåtens fiske etter Nordsjøsild bør evalueres med sikte på å 
rette opp de urimelige utslagene av måten lukkingen ble gjennomført på. Fartøyeiere som kan 
dokumentere tidligere deltakelse må gis mulighet til å delta i lukket gruppe. 
Det vil også være rom for at det innafor grunnlinja kan åpnes for fiske uten maksimalkvoter 
for kystflåten med passive og selektive redskaper. 
 
Norges Kystfiskarlag vil igjen påpeke at det i åpen gruppe er fiskere som har fiske som 
eneyrke, og som er med på å bidra til at vi utnytter alle kommersielle arter og ikke bare de 
kvotebelagte. Det er fullt mulig at fartøykvotene for helårsfiskere i åpen gruppe kan økes fra 
10 tonn til eksempelvis 25 tonn, som er tilnærmet maksimalkvoten for 8-metringer i lukket 
gruppe. 
 
Ut fra dette vil Norges Kystfiskarlag anbefale følgende fordeling og regulering av fisket 
etter Nordsjøsild i 2013: 
 

• Det må legges til rette for en økning av kystfartøyenes kvoter basert på en økning 
av avsetningen til kystflåten til minimum 15.000 tonn.  

 
• Det bør videre åpnes for et fritt fiske uten maksimalkvoter innenfor grunnlinjen for 

fartøy som fisker med passive og selektive redskaper. 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt 
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Regulering av fisket etter kolmule i 2013 
 
 ICES vurderer bestanden til å ha full reproduksjonsevne og at den høstes bærekraftig. 
 Historisk lav fangst med F=0.04 i 2011 i kombinasjon med økt rekruttering siden 2010 
 har stoppet den bratte nedgangen i gytebestanden etter 2004. Gytebestanden har økt 
 med 1 mill tonn fra 2011 til 2012 (2.8 til 3.8 mill tonn) og er over Bpa  i begynnelsen 
 av 2012. Økt rekruttering er blitt observert de siste to årene, selv om det er stor 
 usikkerhet ved den absolutte styrken på årsklassene.  Gytebestanden forventes derfor å 
 øke de kommende år med et fiske i samsvar med forvaltningsplanen. Gytebestanden i 
 2013 ventes å være ca 5,1 millioner tonn, for deretter å gå videre litt opp til ca. 5,7 
 millioner tonn i 2014. 
 
 ICES anbefaler at fisket bør forvaltes i henhold til avtalt forvaltningsplan, som 
 innebærer en kvote på 643 000 tonn i 2013. De fire kyststatene EU, Norge, Island og 
 Færøyene, som forvalter bestanden i fellesskap, ble i 2008 enige om en langsiktig 
 forvaltningsstrategi. Viktige elementer i den er at en tar sikte på å holde 
 fiskedødeligheten i bestanden på 0,18 og at fiskedødeligheten skal reduseres dersom 
 gytebestanden blir mindre enn 2,25 millioner tonn (Bpa). ICES har vurdert  
 målsettingene i forvaltningsplanen til å være i tråd med føre-var-tilnærmingen. Det ble 
 for 2012 oppnådd enighet mellom kyststatene om en totalkvote på 391 000 tonn, som 
 samsvarte med den langsiktige forvaltningsstrategien. 
 
 Havforskingsinstituttet støtter anbefalingene fra ICES. 
 
Kolmule er en nøkkelart, som er viktig både for kommersielle hvitfiskarter, sild og makrell, 
og for store deler av sjøfuglbestandene. Forvaltningen av denne arten er derfor meget viktig i 
et flerbestandsperspektiv. Det har tidligere også vært påpekt at bifangst av blant annet uer i 
fiskeriene etter kolmule både i norsk og internasjonalt farvann er et problem. Bifangst av 
beitearter er også et problem som det må tas hensyn til i regulering av dette fisket. 
 
Norges Kystfiskarlag anbefaler på denne bakgrunn følgende regulering av fisket etter 
kolmule i 2013: 
 

• Norges Kystfiskarlag anbefaler at forvaltningsplanen følges i tråd med 
Havforskningsinstituttets anbefalinger. 

 
• Kystfiskarlaget anbefaler at man for 2013 ikke bytter torsk mot kolmule i EU-

sonen.  
 

• Norges Kystfiskarlag anbefaler at internasjonalt kolmulefiske i NØS og i 
fiskevernsonen ved Svalbard forbys. 

 



 

 

• Norges Kystfiskarlag anbefaler at det settes i verk strenge tiltak for å begrense 
omfanget av bifangst og fangst under minstemålet i kolmulefisket.  

 
• Forbud mot industritrålfiske i norsk sone nord for 64°N. 

 
• Norges Kystfiskarlag krever at det gjennomføres konsumpåbud på bifangst av de 

vanligste konsumfiskartene. 
 
 
Landsstyrets vedtak:  
 
Enstemmig vedtatt 
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Innspill til Reguleringsmøte november 2012 -  Regulering av fiske etter lodde  

 

 

Kystflåtens deltagelse 

Pelagisk Forening har følgende innspill til regulering av loddefisket for kystflåten i Barents-

havet:  

Forening mener at kystfartøyenes fiske etter lodde bør adgangsbegrenset og lukkes for  ikke 

konsesjonsplikte fartøy. Det er foreningens oppfatning at det bør innføres deltageradganger 

for dette fiskeriet som for andre fiskeri i kystgruppen.  Deltageradganger bør gis på bakgrunn 

av tidligere faktisk deltagelse i fiskeriet. Pelagisk Forening mener at deltagelse i fiskeriet i ett 

av de siste tre årene, gir grunnlag for å slå fast hvem som faktisk deltar og kan gi et større 

samsvar mellom reelt deltakende fartøy og på meldte fartøy.  Ved å utelukke fartøy som ikke 

deltar, men som er påmeldt, får en oversikt over faktisk deltagende fartøy og kan foreta for-

deling av kvotene deretter.  

Foreningen foreslår at hvis fiskeriet ikke blir lukket at det blir innført påmeldingsavgift med 

tilhørende påmeldingsfrist for å begrense deltagelsen/antall påmeldte fartøy, av samme årsa-

ker.   

 

Utseilingsfrist 

Pelagisk Forening er av den oppfatning at fiske etter lodde for kystgruppen bør stenges. Da 

vil man heller ikke ha behov for en bestemt utseilingsfrist.  

 

Når slik frist settes må det tas særlig hensyn til fartøy som fisker torsk nord av Tromsø. Fore-

ningen mener og at fartøy som er i fiske etter torsk samtidig som utseilingsfristen for lodde-

fisket blir iverksatt, ansees som utmeldt til loddefiskeri, slik at begge fiskerier kan utøves 

forsvarlig og regningssvarende.  Foreningen mener at lite ønskelig både praktisk og økono-

misk at fartøy som er på torskefiske blir tvunget til å avslutte fisket for å rekke utseilingsfris-

ten til loddefisket for så igjen skifte bruk og igjen starte torskefiske etter endt loddefisket. 
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Innblanding av torsk over minstemål  

 

Pelagisk Forening henviser til gjeldende bestemmelse, om stenging dersom fangstene inne-

holder mer enn 35 kilo torsk over minstemål per 100 tonn lodde. 

 

 

100 kg bifangst pr 100 tonn med lodde er forsvinnende lite et større reguleringsmessig bilde. 

Etter foreningens mening kan ikke den betydelige ressursbruken som overvåkning av dette 

fisket nå medfører forsvares.  Man kan heller ikke se at å tillate 100 kg torsk pr 100 tonn med 

lodde kan ha noen betydning for den store torskebestanden.  

 

Pelagisk forening mener at grensen er for lav og mener at den bør settes opp til minimum 100 

kg, samt at bruken av aktsomhetsfelt opphører.  Dette særlig da det nå er enighet i den norsk-

russiske fiskerikommisjon om den rekordstore torskekvoten.   

 

 

 

 

Med vennlig hilsen 

Pelagisk Forening 

 

  

Torstein Solem     

Daglig leder  

Mariann Frantsen 

Rådgiver 
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Sak nr. 30/2012 - Sametinget innspill til regulering av fisket etter 
lodde i Barentshavet i 2013 
 
Lodda i Barentshavet spiller en viktige og avgjørende rolle for vekst i den marine næringskjeden. 
Sametinget er derfor dette prinsipielt mot å fiske lodde i Barentshavet. Særlig gjelder dette i 2013 da 
bestandene av torsk, hyse og sjøpattedyr er på historisk høyt bestandsestimat, og alle disse artene 
behøver lodde til mat. I tilfelle det oppstår matmangel er det stor faren for at det oppstår 
kannibalisme, der de store fiskene spiser de små, noe som gir bestandsnedgang og mindre fiskekvoter.  
 
Når det gjelder gjennomføringen av loddefiske ønsker Sametinget at det ikke drives loddefiske med 
store fartøy (o/15 meter) innenfor fjordlinjene. Grunnen er at et storstilt loddefiske innenfor 
fjordlinjene øker sjansene for bifangst av lokale fjordfiskebestander som igjen har en generell negativ 
innvirkning på fjordøkologien i den berørte fjorden. 
 
I forbindelse med loddefisket i 2013 ønsker Sametinget å sette fokus på innblanding av anadrome 
laksefiske i pelagisk fiske. Fiskerne har tidligere rapportert at de fra tid til annen bli fanget laks som 
bifangst i fiske etter lodde, sild og makrell. Sametinget ønsker at fiskerne, havforskningen og 
forvaltningen for øvrig gjennomfører tiltak i 2013 som gjør det mulig å finne omfanget av bifangst av 
anadrome laksefisk i fiske etter lodde, sild og makrell.  
 
Sametingets forslag: 

 

• Lodden som fiskes må gå til konsum og ikke til olje/mel 
 

• Områder hvor det er stor fare for innblanding av andre arter i fangst av lodde, må straks stenges 
 

• Forbudt mot fiske etter lodde for fartøy over 15 meter innenfor gjeldende fjordlinjer 
 

• I tilfelle det blir åpnet for loddefiske innenfor fjordlinjene må de deltakende fartøy ha inspektør om bord, slik 
at all bifangst av andre arter blir registrert  

 

• Kartlegge bifangst av laks i fiske etter lodde  
 



 
 

2 

 
Sametinget forslag i denne sak rokker ikke ved de innspill som Sametingets har kommet med i 
forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
 
 
Dearvvuoñaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráññeaddi/seniorrådgiver 
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Sak nr. 30/2012 - Sametinget innspill til regulering av fisket etter 
lodde i Barentshavet i 2013 
 
Lodda i Barentshavet spiller en viktige og avgjørende rolle for vekst i den marine næringskjeden. 
Sametinget er derfor dette prinsipielt mot å fiske lodde i Barentshavet. Særlig gjelder dette i 2013 da 
bestandene av torsk, hyse og sjøpattedyr er på historisk høyt bestandsestimat, og alle disse artene 
behøver lodde til mat. I tilfelle det oppstår matmangel er det stor faren for at det oppstår 
kannibalisme, der de store fiskene spiser de små, noe som gir bestandsnedgang og mindre fiskekvoter.  
 
Når det gjelder gjennomføringen av loddefiske ønsker Sametinget at det ikke drives loddefiske med 
store fartøy (o/15 meter) innenfor fjordlinjene. Grunnen er at et storstilt loddefiske innenfor 
fjordlinjene øker sjansene for bifangst av lokale fjordfiskebestander som igjen har en generell negativ 
innvirkning på fjordøkologien i den berørte fjorden. 
 
I forbindelse med loddefisket i 2013 ønsker Sametinget å sette fokus på innblanding av anadrome 
laksefiske i pelagisk fiske. Fiskerne har tidligere rapportert at de fra tid til annen bli fanget laks som 
bifangst i fiske etter lodde, sild og makrell. Sametinget ønsker at fiskerne, havforskningen og 
forvaltningen for øvrig gjennomfører tiltak i 2013 som gjør det mulig å finne omfanget av bifangst av 
anadrome laksefisk i fiske etter lodde, sild og makrell.  
 
Sametingets forslag: 

 

• Lodden som fiskes må gå til konsum og ikke til olje/mel 
 

• Områder hvor det er stor fare for innblanding av andre arter i fangst av lodde, må straks stenges 
 

• Forbudt mot fiske etter lodde for fartøy over 15 meter innenfor gjeldende fjordlinjer 
 

• I tilfelle det blir åpnet for loddefiske innenfor fjordlinjene må de deltakende fartøy ha inspektør om bord, slik 
at all bifangst av andre arter blir registrert  

 

• Kartlegge bifangst av laks i fiske etter lodde  
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Sametinget forslag i denne sak rokker ikke ved de innspill som Sametingets har kommet med i 
forbindelse med Kystfiskeutvalgets innstilling (NOU 2008:5). 
 
 
 
 
 
Dearvvuoñaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráññeaddi/seniorrådgiver 
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Regulering av fisket etter lodde i 2013 
 
Bestandssituasjon og totalkvote: 

På bakgrunn av bestandssituasjonen ble det i 2009 åpnet for fiske etter lodde innenfor en 
totalkvote på 390.000 tonn. Før dette hadde loddefisket vært stengt i flere år. Bestanden  har 
vært ganske stabil siden 2008, med en svak oppgang i 2010.                                                  
Den modnede delen av loddebestanden i Barentshavet ble mengdemålt i september 2012 til å 
være 2,0 millioner tonn, og den er vurdert til å ha full reproduksjonsevne.  Gytebestanden for 
2012 er anslått  till å være omlag 479 000 tonn. Grunnen til nedgangen fra 2,0 millioner til 
ventet gytebestand er forventet beiting av en stor torskebestand og fisket.                             
Den modnede bestanden i 2013 vil i hovedak bestå  av 2009 – årsklassen, med tilskudd fra 
2010 – klassen. Resultatene fra 0-undersøkelsene i 2012 viser at 2012 – årsklassen og 
yngelstadiet er rekordsterkt. Kvoterådet for 2013 er noe lavere enn rådet var for 2012. Dette 
kommer av at torskebestanden er oppjustert fra i fjor, noe som gir et økt beitepress fra torsk i 
perioden fra toktmåling til gyting.                                                                                                             
Den vedtatte  høstingsregelen  som ble fastsatt av den norsk – russiske fiskerikommisjonen 
under sin 31. sesjon  i 2002 medfører at fisket skal reguleres slik at biomassen som får lov å 
gyte, skal ha 95 % sjanse til å være over en nedre grense(Blim). Denne grensen er satt til 200 
000 tonn, som er noe mer enn den laveste gytebestanden (1989) som har produser en svært 
god årsklasse.  I  perioden 1984 – 2011 har torskens årlige konsum av lodde variert mellom 
0,2 – 4,4 mill.tonn. Ungsild spiser loddelarver, og man mener at den relativt store 
ungsildbestanden i Barentshavet i perioden 1984 – 1986, 1992 – 1994, og fra 2000 var den 
viktigste årsaken til de dårlige loddeårsklassene i de samme periodene. I 2013 er det sett lite 
ungsild i Barentshavet, så på kort sikt venter vi at rekrutteringsforholdene for lodde skal være 
gode. 

Reguleringen av fisket etter lodde i 2013: 
 
2009 var første sesong med direktefiske etter lodde på flere år. Fisket var omstridt, og det 
kom tidlig signaler om at bestandssituasjonen ikke fremstod som så god som opprinnelig 
antatt. 
 
Lodda er en viktig nøkkelbestand i Barentshavet. Norges Kystfiskarlag var derfor sterkt 
skeptisk til at det ble åpnet for å fiske så mye som 390.000 tonn i 2009. Norges Kystfiskarlag 
påpekte blant annet viktigheten av å få på plass klare forvaltningsmål for lodde. 
 
Norges Kystfiskarlag står fast ved at loddebestandens hovedfunksjon må være som matkilde 
for andre kommersielt viktige arter. 
 
Dette gjelder ikke minst utsatte arter som kysttorsk, uer m.fl, men også kongekrabbe. 
 



 

 

Det understrekes at også lodde som dør ned etter gyting har stor betydning som mat for andre 
kommersielt viktige arter. 
 
De store svingningene i loddebestanden, og sammenhengen mellom beitepresset fra andre 
arter og størrelsen på loddebestanden som igjen gjør seg gjeldende, tilsier at det bør utvises 
særlig vaktsomhet i forhold til et direktefiske etter lodde. Dette ikke minst i en situasjon med 
sterke bunnfiskbestander, og der man i tillegg ser at gytebestanden allerede etter ett års 
direktefiske er betydelig redusert.  
 
Norges Kystfiskarlag etterlyser tydelige mål for gytebestandsnivå, og mener det haster med å 
få på plass klare forvaltningsmål for lodde.  
 
I tillegg til at det er store variasjoner i torskens beregnede konsum av lodde, er også hysa  en 
stor konsument av lodderogn. Blant annet vil hysebeitingen på lodderogn reduseres dersom 
hysa har nok død/døende lodde å beite på, noe som vil øke sannsynligheten for sterke 
årsklasser av lodde også i årene fremover 
 
Norges Kystfiskarlag er på denne bakgrunn imot at det gjennomføres et direktefiske 
etter lodde i 2013.  
 
Dersom et fiske likevel gjennomføres på bakgrunn av fastsatt TAC ber Norges Kystfiskarlag 
om at følgende regulering blir lagt til grunn: 
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
lodde i 2013 
 

• Norges Kystfiskarlag går i mot at det åpnes for et direktefiske etter lodde i 2013, da 
loddebestanden fortsatt anses å ha har størst verdi som mat for andre kommersielt 
viktige arter, og at bestanden allerede viser klare tegn til nedgang. Dersom det likevel 
åpnes for et slikt fiskeri i 2013 må følgende ufravikelige krav legges til grunn: 

 
• Den norske kvoteandelen må utelukkende benyttes til konsum, samt et begrenset 

agnfiske. Fisket må videre avvikles slik at det kommer kystsamfunnene til gode 
gjennom produksjon på land. Ombordproduksjon må ikke tillates. Fisket må ikke 
åpnes før gytemoden lodde har skilt seg fra umoden lodde, det vil si at fisket ikke må 
åpnes før lodda har nådd kysten. 

 
• Det må under ingen omstendigheter tillates fiske av lodde til oppmaling i 2013. 

 
• Ovennevnte forutsetninger innebærer at det trolig ikke vil være rom for et større 

loddefiske i 2013 enn ca 100.000 tonn. Dette kvantumet må fortrinnsvis forbeholdes 
kystflåten. Det resterende kvantumet må fortsatt få gå i havet som mat for andre arter. 

 
• Det må snarest iverksettes arbeide med å utarbeide klare forvaltningsmål for 

loddebestanden som tar utgangspunkt i bestandens viktige funksjon som 
nøkkelbestand i Barentshavet og i det nære kyst og fjordsystem. Definisjonen av 
forvaltningsmålet må også inkludere lodda som matkilde for sjøfugl, sjøpattedyr og 
som kilde for gjødsling av kyst- og fjordsystemene. 

 
 
Landsstyrets vedtak:   Enstemmig vedtatt. 







innspill reguleringsmøte - vassild  

Jurgen Meinert [jurgen.meinert@nsl.no]  

 
Regulering av fisket etter vassild 
 
Norske Sjømatbedrifters Landsforening (NSL) er opptatt av at vassildfisket i 2013 reguleres slik at 
man unngår kappfiske , sikrer  råstofftilførsel til samtlige kjøpere og i tillegg  fokuserer på 
verdiskaping. 
Årets avvikling av fiskeriet med 2 perioder og en maksimalkvote på 600 tonn pr. båt var 
hensiktsmessig når det  gjelder råstofftilførsel. 

Det rapporteres fra våre medlemmer at andelen av småfallen fisk som landes har økt de siste årene. 
Det bør derfor undersøkes snarest om dette skyldes biomassens størrelsessammensetning  eller det 
faktum at denne type fisk var lettest tilgjengelig. 

NSl vil  anbefale målrettet forskning på bestanden i 2013. 
  
Som et alternativ til 2 perioder og maksimalkvote, og for om mulig bedre størrelsessammensetningen 
og dermed økt verdiskaping kan NSL også se for seg et påmeldingsfiske med garanterte båtkvoter 
helt opp til maksimalvoter i 2013. 

 
Så vidt vi kjenner til  er det ca. 20-22 båter som fisker vassild. En garantert kvote avhengig av antall 
påmeldte fartøy og en maksimalkvote på fortsatt 600 tonn* vil etter vår mening ikke bare føre til  
gode arbeidsvilkår for sjø og landsiden, garanterte kvoter vil også gi båter muligheten å fiske etter 
rette størrelser og dermed øke verdien av fangsten. Vi minner i denne sammenheng om at 
prisforskjellen mellom små og stor vassild er nærmere 100%.  
 (*basert på 12.000 tonn ) 

  

Med vennlig hilsen 
  
Jurgen Meinert 
Fagsjef 
NORSKE SJØMATBEDRIFTERS LANDSFORENING 
Tel :73 84 14 02 
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Regulering av fisket etter øyepål i 2013 
 
Det vises til havforskningsinstituttets sammendrag av ICES anbefalingene som oppsummerer 
status, nøkkeltall og forvaltningsråd for bestanden av øyepål. 
 
Bestandsvurderinger  
 
Anbefalt kvote for 2012: maksimum 101 000 tonn. 
Anbefalt kvote for 2013 dersom 101 000 tonn blir fanget i 2012: maksimum 393 000 tonn. 
Hvis det er null fangst av øyepål i 2012 så skal ikke kvoten for 2013 overstige 458 000 tonn. 
Denne bestanden blir vurdert to ganger årlig av ICES, og rådet i juni 2012 for 2012 sesongen 
var null kvote. Vanligvis gjelder rådet gitt i oktober for neste fiskerisesong, men en meget 
sterk rekruttering av 2012-årsklassen medfører et mulig fiskeri også i siste del av 2012. Et 
oppdatert råd for 2013 vil komme i juni 2013. 
 
Status 
Bestanden har full reproduksjonsevne. Rekrutteringen var lav i 2010 og 2011, men veldig høy 
i 2012. Dermed er det forventet at gytebiomassen er over MSY Bescapment, dvs. at 
gytebestand er over 150 000 tonn 1. januar etter avsluttet fiskeriår. Fiskedødeligheten har vært 
lavere enn naturlig dødelighet og den har avtatt i de seinere år til betydelig under 
langtidsgjennomsnittet. Med den nåværende fiskedødelighet påvirkes bestanden mest av 
naturlige prosesser og mindre av fiskeriet. 
 
Forvaltningsråd 
Ettersom øyepål er en kortlevet art fastsettes en foreløpig kvote hvert år, som blir oppdatert 
basert på et nytt råd som tar hensyn til ny informasjon innhentet i første halvår. Rådene settes 
i forhold til en strategi som sikrer en stor gjenværende gytebiomasse over 150 000 tonn. 
Mulige langtids-forvaltningsstrategier ble evaluert av ICES i september 2012 basert på en 
forespørsel fra EU og Norge.  
 
Kommentar fra Havforskningsinstituttet 
Havforskningsinstituttet støtter ICES sine anbefalinger for 2013, men det påpekes at det 
tradisjonelle norske øyepålfiske har hovedsaklig blitt utført i andre og tredje kvartal med 
fangst av ettåringer og eldre fisk. En eventuell åpning av fiskeriet i 2012 bør derfor 
gjennomføres med en god overvåkning mht. bifangstinnblanding. 
 
 
 
 
 



 

 

 
Regulering: 
 
Øyepål er en viktig matkilder for andre kommersielt viktige arter. Sett i forhold til den 
alvorlige bestandssituasjonen for bunnfisk i Nordsjøen må det derfor settes sterkt fokus på 
forvaltningen av disse arter. Det må også legges vekt på omfanget av bifangst av 
kommersielle arter som eksempelvis torsk. Det vises i den forbindelse til at Norges 
Kystfiskarlag tidligere har bedt Fiskeridirektøren sette fokus på bifangstproblematikken i 
trålfisket etter tobis, kolmule, øyepål og kreps i norsk og internasjonalt farvann. Dette med 
bakgrunn i de lave bestandene av flere bunnfiskarter. Norges Kystfiskarlag har også krevd 
totalforbud mot industritrålfiske i norsk sone nord for 64N.  
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket 
øyepål i 2013 
 

• Forvaltningen øyepål bør vektlegge bestandens avgjørende betydning i den marine 
næringskjeden. Det bør være et viktig forvaltningsmål å holde bestanden på et 
akseptabelt nivå som matgrunnlag for viktige bestander av hvitfisk.  

 
• Uavhengig av ICES vurdering anbefaler Norges Kystfiskarlag at det ikke fiskes 

øyepål i 2012. Dette fordi man anser at det ikke er mulig å fiske øyepål uten en 
betydelig bifangst av arter er på et kritisk nivå og som vi ønsker å bygge opp. 

 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt 
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Regulering av fisket etter pigghå i 2013 
 
Det er generelt forbud mot landing av haiartene håbrann, brugde og pigghå. Dersom disse 
artene tas i forbindelse med annet fiske, skal individer som har sjanse til overlevelse slippes 
ut, mens døde individer skal bringes på land. 
I enkelte områder er pigghåforbudet i perioder regelrett til hinder for et normalt fiske etter 
andre arter på grunn av at den opptrer i store stimer slik at fangstinnslaget av pigghå kan bli 
stort. 
 
Havforskningsinstituttet skriver følgende i en artikkel om pigghåbestanden: 
 
Status, råd og fiskeri 
Den nordøstatlantiske pigghåbestanden har utvilsomt vært svært stor og har gitt grunnlag for et verdifullt fiskeri 
i mer enn hundre år. I 40-årsperioden 1950–1990 ble det rapportert årlige landinger på 30 000–60 000 tonn. 
Kunnskapen om bestanden er mangelfull, men ifølge forsøksvise analyser ble bestanden gradvis redusert 
gjennom hele denne tidsperioden og var i 1990 kun 20 % av størrelsen like etter andre verdenskrig. De siste 20 
årene har fisket avtatt betydelig, og bestanden ser ut til å ha stabilisert seg på dette relativt lave nivået. 
Siden pigghå vokser sakte, blir sent kjønnsmoden og føder kun 7–11 unger hvert andre år, regner man med at det 
vil ta mange år før gytebestanden kan ta seg opp igjen, selv uten noe fiske. Derfor anbefaler ICES at det ikke 
gjennomføres direktefiske på pigghå i 2012 og at man søker å holde bifangsten så lav som om mulig. 
Bestandssituasjonen i norske farvann er imidlertid uviss. Det er også uklart hvilke deler av bestanden som 
utnytter norske kystfarvann og i hvilken grad de norske forekomstene er knyttet til viktige prosesser i bestandens 
livssyklus, slik som beiting, parring og føding av levende unger. 
Fiskeri og forvaltning 
Pigghå har lenge vært ettertraktet både for leveroljen og for fiskekjøttet, men den er også ofte betraktet som en 
problemart, som på grunn av sin tallrikhet, sine pigger og skinnets sandpapiraktige ruhet, skaper problemer for 
fiske etter andre arter. Tradisjonelt er det Storbritannia, Irland, Frankrike og Norge som har fisket mest 
nordøstatlantisk pigghå. Fisket har foregått i Nordsjøen, vest av Skottland, i Irskesjøen og i norske farvann, 
hovedsakelig i et direkte fiske med line og garn, men også som bifangst i trålfiske. 
 
I de senere år er det innført stadig strengere reguleringer, og flere tiltak har gjort det mindre attraktivt å fiske 
pigghå. Både i norske farvann og i EU er det innført forbud mot direktefiske, samt strenge bifangstreguleringer. I 
Norge er det innført et minstemål for pigghå, mens EU har en maksimalt tillatt størrelse. 
 
I Norge ble forbud mot direktefiske etter pigghå innført fra og med 2007, men fram til og med 2010 ble det gjort 
unntak for mindre kystfartøy som fisker med konvensjonelle redskaper i indre farvann og sjøterritorium. Fra 
2011 gjelder forbudet for alle fartøygrupper. Siden pigghå ofte forekommer i store stimer og det kan være 
vanskelig å unngå fangst, er det også innført et unntak fra det generelle forbudet mot utkast ved at levedyktig 
pigghå er tillatt gjenutsatt. Ved fiske med konvensjonelle redskaper er det tillatt å ha inntil 20 % bifangst av 
pigghå per uke. 
 
Det er åpenbart at fiskets betydning for bestandsutviklingen er sterkt avhengig av hvilke deler av bestanden som 
beskattes. Med økt kunnskap både om fangstsammensetning og om hvordan bestanden utnytter våre farvann, vil 
det være mulig å gjøre mer målrettede forvaltningstiltak, slik som område- og sesongbegrensninger, som i 
mindre grad påvirker muligheten for utøvelse av andre fiskerier. Derfor har Fiskeri- og kystdepartementet 



bestemt at det skal etableres et forskerstyrt overvåkingsfiske etter pigghå for å skaffe til veie den nødvendige 
kunnskapen for ansvarlig forvaltning av bestanden. 
 



 

 

Fiskeridirektøren har fastsatt en bifangst for pigghå på 20% på ukesbasis, og der andelen 
pigghå i den enkelte fangst og ved landing kan overstige 50%. 
Praksis har vist at det i enkelte områder og perioder blir umulig å fiske på andre arter, fordi 
innslaget av pigghå i fangsten overskrider denne bifangstprosenten. Innslaget av pigghå i 
fangstene kan i perioder ligge godt over 50% . Med en bifangstprosent på kun 20% på 
ukesbasis, vil fiskere i disse områdene i praksis bli fratatt retten til fiske på lovlige arter 
dersom de skal opptrå i henhold til lov og regelverk.  
 
Med bakgrunn i egne erfaringer vedtok Norges Kystfiskarlag avd Sunnhordland i 2011 at de: 
 
 ” kan ikkje godta at det ikkje blir mindre enn 49 % innblanding av hå på vekebasis. Med 

berre 20 %  innblanding  kan fiskarane her i Sunnhordland slutta  med all garnfiske.” 
 
Norges Kystfiskarlag har i 2012 hatt tett dialog med Fiskeridirektoratet vedr. 
bifangstbestemmelsene for pigghå, der det blant annet har vært rapportert om konkrete 
vanskeligheter med å overholde bifangstbestemmelsene i visse områder og perioder, som har 
hindret avviklingen av andre fiskeri. Deriblant garnfiske etter sei.  Direktoratet gjennomførte 
på denne bakgrunn en justering av bifangstbestemmelsene som åpnet for at fangst av pigghå i 
perioden 4. juni 2012 til og med 31. desember 2012 kan utgjøre inntil 20% av samlet fangst i 
hele perioden (jf. J-meld 113-2012 §3, 3.ledd ) Det ble videre presisert at bifangstandelen av 
pigghå på 20% regnes i rund vekt. 
 
Ved senere forskriftsendring er tidsrommet for denne friere bifangsteguleringen innskrenket 
til å gjelde for fartøy som fisker med garn og line i perioden 31. juli til 31. desember (jf. 
J.meld. 144-2012). 
 
 
Norges Kystfiskarlag går på denne bakgrunn inn for følgende regulering av fisket etter 
pigghå i 2013: 
 

• Norges Kystfiskarlag støtter Fiskeri- og kystdepartementets initiativ til et forskerstyrt 
overvåkingsfiske etter pigghå. Kystfiskarlaget ber om at forskerne oppretter nær 
kontakt med fiskerne i de aktuelle områdene, slik at også fiskernes erfaringer blir 
vektlagt i dette arbeidet. 

 
• Det bes i 2013 tillatt en bifangst av pigghå på 49% på ukesbasis. Viss mulig, kan 

denne tillatelsen begrenses til å gjelde i områder og perioder der bifangst av pigghå er 
et så stort problem at det med dagens regler hindrer fisket etter andre arter. 

 
• Dersom gjeldende bifangstandel på 20% opprettholdes, bes bestemmelsene som 

definert i J-meld 113-2012 §, 3.ledd gjeninnført. 
 
 
 
Landsstyrets vedtak: 
 
Enstemmig vedtatt 
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I midlertidig forbud mot fiske innenfor fjordlinjene 
 
Viser til deres brev av 2. oktober 2012 
 
Sametinget har i lengre tid mottatt informasjon fra fiskere og andre om at det til tider foregår et 
intensivt fiske med store og havgående fartøy i kystnære farvann og fjordene. Denne fiskeriaktiviteten 
har en negativ innvirkning på muligheten til å drive fiske for den mindre og lokale fiskeflåten i 
området. 
 
Sametinget anser fjord og kystfiske for å være en av hovedpilarene for bosetting og samfunnsutvikling 
i sjøsamiske områder, og er derfor svært urolig over at man fra myndighetenes side ennå tillater store 
og havgående fartøy, å fiske i fjordene og de nære kystområder. 
 
I prosessen som har pågått i forbindelse med opprettelsen av fjordfiskenemnd, har det vært enighet 
om at spørsmålene som vedrører fjordlinjer, er en av de arbeidsoppgavene som fjordnemnden skal 
uttale seg om. Ut fra dette ønsker ikke Sametinget å uttale seg i saken før fjordnemnda har avgitt sin 
innstilling om fjordlinjenes funksjon og geografiske plassering. 
 
Sametinget støtter derfor Fiskeri- og kystdepartementet forslag om å innføre et midlertidig forbud for 
fartøy over 15 meter å drive fiske innenfor eksisterende fjordlinjer. Saken forberedes og tas opp på 
reguleringsmøtet den 6. og 7. november d.å.  
 
Sametinget vil imidlertid presisere at man fra departementets side også må klargjør for 
reguleringsmøtet hvordan en fra statlige myndigheter side vil håndheve oppsynet og regelverket som 
omhandler gjeldende fjordlinjer. Departementet må i denne forbindelse påse at det avsettes 
nødvendige ressurser til oppsyn og veiledning.     
  
 
Dearvvuođaiguin/Med hilsen 
 
 
Magne Svineng Inge Arne Eriksen 
ossodatdirektevra/avdelingsdirektør seniorráđđeaddi/seniorrådgiver
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Reguleringen av de enkelte fiskeri i 2013 – overordnede prinsipper 
 
 
Norges Kystfiskarlag står fast på følgende overordnede prinsipper for regulering: 
 
Tradisjonelt er fiskeriene den næringa i Norge som har bidratt mest til å spre velstand og 
rikdom på mange hender. En variert og sammensatt næring har gjennom generasjoner bidratt 
til bosetting og virksomhet i hundrevis av lokalsamfunn langs kysten. I dag markedsfører 
Fiskeri og kystminister Lisbeth Berg Hansen Norge som verdens fremste sjømatnasjon, og der 
verdiskapinga i næringa forutsettes økt gjennom god ressursutnyttelse og kvalitet. Dette er en 
visjon Norges Kystfiskarlag har gitt sin fulle tilslutning til, og som innebærer at god 
ressursforvaltning og kvalitet må ligge til grunn for reguleringen og forvaltningen av 
fiskeriene. 
 
Likevel ser vi nå en utvikling der fiskerettigheter samles på stadig færre hender og 
sentraliseres, og der åpningen for fri lengdeutforming i kystflåten og en overgang til stadig 
større og mer fangsteffektive fartøy, undergraver målene om kapasitetstilpasning, 
kvalitetsøkning og en forsvarlig ressursutnyttelse. Norges Kystfiskarlags holdning er at 
fiskeriene må innrettes slik at næringa fortsatt kan bidra til å spre rikdom, og ikke i retning av 
økt konsentrasjon av fiskerettigheter og fortjeneste på bekostning av kvalitet, ressursutnyttelse 
og kystsamfunn.  
 
Den gode ressurssituasjonen for viktige kommersielle arter som nordøst arktisk torsk gir 
grunnlag for økt ressursuttak og verdiskapning. Med en totalkvote på 1 million tonn torsk 
neste år er det etter Norges Kystfiskarlags syn ingenting som taler for at en ytterligere 
strukturering i kystflåten er nødvendig, eller kan forsvares ut fra  hensynet om å tilpasse 
fangstkapasiteten til ressursgrunnlaget slik formålet med ordningen har vært. Krav om videre 
strukturering må derfor legges på is, og i stedet møtes med en friere regulering for kystflåten 
med bakgrunn i en rekordhøy totalkvote. Den høye totalkvoten må i størst mulig grad komme 
kystflåten til gode gjennom økte fangstmuligheter, noe som vil gi grunnlag for lønnsomhet, 
aktivitet og verdiskapning langs hele kysten – uten kostnadsdrivende strukturering.  
 
Med bakgrunn i den gode ressurssituasjonen mener Norges Kystfiskarlag tiden er moden for å 
gjeninnføre en friere regulering for den minste flåten, der et fritt fiske for den minste 
kystflåten innenfor et nærmere fastsatt kvotetak, vil være riktig vei å gå.  En friere regulering 
for kystflåten vil øke lønnsomheten i flåteleddet, styrke sikkerheten gjennom å gi grunnlag for 
økt sysselsetting og mannskap om bord, og bidra til å sikre lokale leveranser, rekruttering og 
aktivitet i kystsamfunnene. Dette uten den alvorlige gjeldsoppbyggingen som en strukturering 



 

 

 
nødvendigvis vil medføre. Norges Kystfiskarlag ser derfor en friere regulering som et langt 
mer attraktivt og lønnsomt alternativ enn strukturering – så vel for flåteleddet som for 
kystsamfunnene. Politiske signaler i retning av strukturering også i gruppen under 11 meter 
må anses som et blindspor uten reell støtte blant flertallet av de berørte næringsaktører – noe  
vedtak  i Norges Kystfiskarlag, så vel som i viktige fylkeslag i Norges Fiskarlag 
tydeliggjør.Struktureringen i kystflåten ble i prinsippet innført for å redusere fangstkapasiteten 
med det mål å tilpasse kapasiteten til et begrenset ressursgrunnlag.  I stedet er 
fangstkapasiteten økt formidabelt, mens antall fartøy og mannskaper er redusert. Når 
fangstkapasiteten øker, øker også presset på reguleringsmyndighetene for å få tilpassede 
ordninger. Og med økt gjeldsgrad øker presset for en ytterligere konsentrasjon av rettigheter.  
 
Norges Kystfiskarlag har hele tiden stått fast på at det ikke skal være myndighetenes ansvar å 
sørge for lønnsomhet i de delene av flåten som (over)investerer i økt kapasitet til tross for 
begrensede ressurser. Myndighetens ansvar må være å sørge for langsiktige og bærekraftige 
rammevilkår for alle deler av flåten og alle deler av næringa. Så får det være utøvernes ansvar 
å tilpasse investeringer og utrustning driftsmessig forsvarlig ut fra de rammene som er gitt. 
 
Norges Kystfiskarlag er opptatt av at fiskerinæringa skal være variert og sammensatt også i 
fremtiden. Dette for å nå målene om god ressursforvaltning og god kvalitet på produktene, og 
for å ivareta samfunnsmessige hensyn. En variert og riktig sammensatt flåte er et av kriteriene 
for en variert og lønnsom næring. En innføring av strukturering i gruppen under 11 meter vil 
true disse hensynene – på samme måte som dagens overføring av kvoter fra små til store 
kystfartøy gjennom strukturering, fri lengdeutforming og hjemmelslengdeordningen også 
truer dem. 
 
Norges Kystfiskarlag ser innføringen av fri lengdeutforming i kystflåten som det alvorligste 
feilgrepet som er gjort i fiskerireguleringen siden innføringen av strukturkvoteordningene.  
Bruk av lasteromsvolum som størrelsesbegrensning har lagt til rette for en utvikling i retning 
av stadig større kystfartøy. Dette har redusert skillet mellom kyst og havflåte og i praksis 
legitimert oppbyggingen av en ny havgående flåte som fisker på kystflåtens ressursgrunnlag. 
Over tid vil dette bety økt konkurranse og ressurspress i kystflåten, og undergrave effekten av 
allerede gjennomført strukturering og den etablerte strukturen på landsida. Den nye flåten 
bidrar også i følge Havforskningsinstituttet til å øke fiskepresset på sårbare og ikke-
kvotebelagte fiskearter. At den fastsatte volumgrensen blir gjenstand for press i retning av en 
ytterligere utglidning av skillelinjene mellom hav og kyst, er å forvente.  
 
Norges Kystfiskarlag ser ingen logikk eller forsvarlighet i at fartøy på opp til 55 meter, som i 
realiteten er havgående, skal kunne konkurrere med den tradisjonelle kystflåten om det 
samme ressursgrunnlag og fiskefelt. Norges Kystfiskarlag er imot fri lengdebegrensning og 
bruk av lasteromsvolum som eneste størrelsesbegrensning i kystflåten, og mener kystflåten 
fortsatt må defineres som fartøy opp til og med 27,99 meter. Fartøy over denne 
størrelsesorden har en slik mobilitet og effektivitet at de naturlig må anses som havgående 
fartøy, selv ved konvensjonell drift.  
 
Norges Kystfiskarlag ser derfor en omlegging i reguleringen som sikrer at fartøy over denne 
størrelse ikke tillates å fiske på kystflåtens ressursgrunnlag, men avregnes havfiskeflåten i 
kvoteregnskapet og reguleres som havgående fartøy, som den viktigste saken å få ryddet opp i 
i forbindelse med fastsettelsen av neste års reguleringer. Det kan ikke ha vært myndighetenes 
intensjon å undergrave kapasitets- og lønnsomhetsarbeidet i fiskerinæringen på den måte som 
her er resultatet. 
 



 

 

En viktig forutsetning for en friere regulering i kystflåten er at det ordnes opp i 
problemstillingene med kvotehopp mellom fartøygruppene, og at det settes klare 
sperregrenser mellom fartøygruppene som hindrer overføring av kvantum fra små til større 
fartøy. Faktisk lengde og ikke hjemmelslengde bør legges til grunn for deltakelse i et fritt 
fiske for kystflåten. Det understrekes at en regulering basert på faktisk lengde generelt vil 
medføre en betydelig forenkling for så vel utøvere som forvaltning, sett i forhold til dagens 
kompliserende hjemmelslengdeordning. Dagens gode ressurssituasjon tilsier at mulighetene 
for en opprydding og forenkling på dette området så absolutt bør være til stede.  
 
Norges Kystfiskarlag mener at norske fiskeressurser først og fremst skal prioriteres til sikring 
av arbeidsplasser, aktivitet og vekst i kystsamfunnene. Dette må ha som konsekvens at 
ressurstildelingen må rettes mot kystflåten, og den delen av flåten som leverer ferskt 
prioriteres. Dette er ikke minst viktig i en situasjon med høye totalkvoter i kombinasjon med 
markedsmessige utfordringer. Det må satses sterkere på kvalitets og markedsarbeid som 
grunnlag for å styrke markedsadgangen for norske fiskeprodukter og lønnsomheten i norsk 
fiskerinæring. Å øke prisnivået på norsk fisk på 1. hånd vil pr i dag være det viktigste tiltaket 
for å styrke lønnsomheten i den norske fiskeflåten. Dette innebærer også at arbeidet mot 
«destruktivt fiske» i form av pris- og kvalitetsforringende fangstmetoder og fangstbehandling, 
må intensiveres, og at det fortsatt må arbeides for å redusere omfanget av kappfiske i 
kystfiskeriene. Dette er viktig skal vi nå de overordna målene om ”økt verdi” og ”bedre 
kvalitet”.  
 
Kappfiske gir som resultat at store mengder fisk blir brakt på land på kort tid, noe som går ut 
over kvalitet og verdi. Dette er en utfordring som det er dokumenter også gjør seg gjeldende 
som et resultat av oppbyggingen av en stadig større og mer fangsteffektiv flåte gjennom 
strukturering.  Krav til behandling av fisk og minstemål har i enkelte fiskeri blitt fraveket etter 
press, noe som er uheldig, og undergraver de felles prinsippene om kvalitet og høy verdi. I 
enkelte fiskerier undergraver en slik regulering også sikkerheten. Selv om det er den enkelte 
skipper som har ansvaret for sikkerheten om bord i sitt fartøy, har reguleringsmyndighetene 
ansvar for å ikke legge opp til ordninger som man vet vil føre til at enkelte vil gå på akkord 
med sikkerhetskriteriene.  
 
I tillegg til en friere regulering av kystflåten, ser Norges Kystfiskarlags følgende muligheter 
for å øke lønnsomheten og rekrutteringen i den minste flåten uten strukturering: 
 
1. Det etableres rekrutteringsordninger der fiskere i åpen gruppe, som kan vise til at de 

fisker jevnt hele året på eget fartøy – og ikke bare torsk i torskesesongene – blir premiert 
med opprykk til lukket gruppe. 

2. Fiskere i lukket gruppe, som kan vise til at de fisker jevnt gjennom hele året, og fisker på 
andre arter en torsk, premieres med en tilleggskvote. Hvor store disse tilleggskvotene skal 
være, og et eventuelt tak for hvor langt opp man skal gå, vil være gjenstand for 
vurderinger av myndighetene og fiskeriorganisasjonene i fellesskap. Poenget er at 
fellesskapet legger visse betingelser for å forvalte kvoten. 

3. Fartøyer i lukket gruppe som oppfyller de ønskelige kriteriene, kan få tilleggskvote for å 
ha med ekstra mannskap (lottkvote). 

4. Fartøy i lukket gruppe som tar med ungdom under opplæring – og som oppfyller 
kriteriene gis ”opplæringskvoter”. 

5. På bakgrunn av den økte interessen for deltakelse i åpen gruppe, må det tilføres økt 
kvantum til denne flåtegruppen som sikrer helårsdrevne fartøy i åpen gruppe en 
forholdsmessig og fast kvoteprosent i forhold til fartøy av samme størrelse i lukket 
gruppe. Videre gis helårsdrevne fartøy i åpen gruppe anledning til å gå direkte over på 
bifangstfiske ved fullført maksimalkvote. 



 

 

6. Kvotene som tildeles, beholdes på fartøy/eier så lenge kriteriene for å skjøtte kvoten 
opprettholdes. I utgangspunktet vil dette si at kvoten beholdes så lenge aktøren driver 
fiske. Det vil gi forutsigbarhet nok til planlegging av både økonomi, 
fornyelse/modernisering og fiskeaktivitet.  

7. Det utarbeides regelverk for overføringer til etterfølger slik at kvoten kan overføres til 
neste generasjon på en god måte. 

8. I samarbeid med Innovasjon Norge, finansnæringen ellers og de lokale (kommunale) 
næringsfondene, innrettes rimelige og gode ordninger for modernisering og fornying av 
fiskeflåten under 15 meter.  

9. Kvoterettighetene som er satt av til flåten under 15 meter tilhører denne flåtegruppen, og 
skal ikke tillates overført til de større flåtegruppene.  

10. Kvoterettighetene til flåten under 15 meter som er overført til flåtegruppene over 
(hjemmelskvoter) føres etter hvert tilbake.  

 
Ovennevnte forslag innebærer en viss intern omfordeling av kvantum. Videre vil en 
omlegging av bytteforholdet med tredjeland der tredjelandskvoten belastes de fartøygrupper 
som i praksis nyttegjør seg tredjelandskvoten, samt en gjeninnføring av øvre lengdegrense, 
frigjøre kvantum til kystflåten. 
 
Det understrekes at en friere regulering i kystflåten vil redusere behovet for andre tiltak for å 
styrke lønnsomheten i kystflåten.  

 
Norges Kystfiskarlag anbefaler videre at dagens samfiskeordning opphører. En friere 
regulering vil ivareta de hensyn i forhold til lønnsomhet og sikkerhet som er argumentet bak 
samfiskeordningen, uten en tilsvarende effekt av ”skjult strukturering” som denne ordningen 
medfører. 
 
Det må generelt arbeides for å styrke driftsgrunnlaget i åpen gruppe innen de fleste fiskeri.  
 
Norges Kystfiskarlag er videre opptatt av at flerbestandshensyn må legges til grunn for 
forvaltningen av marine ressurser. Målsettingen med forvaltningen må være at bestandene – 
herunder de kommersielle, forvaltes på et slikt nivå at vi kan høste av de i all fremtid, og at vi 
kan øke verdiskapingen. Dette innebærer at arter som krill og raudåte må forbeholdes som fôr 
til de bestandene vi driver fangst på, og at også lodde og lignende arter bør forvaltes med 
henblikk på at de har en funksjon som viktige fôrarter. Uttaket av torsk og annen hvitfisk kan 
ikke justeres etter pelagisk sektors ønske og behov for uttak av pelagiske arter, slik det senest 
ved med  kvotefastsettelsene for 2013 har vært tatt til orde for. 
 
Sjøpattedyrbestandene må forvaltes på en slik måte at de holdes på et forsvarlig nivå både for 
bestandene selv og for bestandene de lever av. Dette innebærer fortsatt fangst, og norske 
myndigheter må arbeide for å oppnå internasjonal forståelse for nødvendigheten av å holde 
sjøpattedyrbestandene på bærekraftig nivå. 
 
Det vises for øvrig til følgende vedtak fra landsmøtet 3. - 4. mai 2012, sak 6 punkt 2 – 7: 
 
2. Norges Kystfiskarlag slutter seg til fiskeriminister Lisbeth Berg-Hansens visjon om at 
sjømatnæringene skal ha som målsetting at Norge  skal bli ”verdens fremste sjømatnasjon”. 
 
For å nå denne målsettingen må denne visjonen forankres lokalt, og det må legges til rette for 
å holde kvaliteten av norsk fisk på et høyt nivå. Dette innebærer at det må lønne seg å levere 
fangst av god kvalitet, og at pris- og  reguleringssystemet må tilrettelegge for økt kvalitet og 
verdiskapning. Norges Kystfiskarlag og norske kystfiskere har påpekt dette gjennom mange 



 

 

år, og har påtatt seg et ansvar for å holde kystsamfunn i gang. Det er derfor rimelig at 
myndighetene gjennom forskrifter og reguleringer tilgodeser kystsamfunnene,  
kystfiskeflåten og dens utøvere med å rydde opp i de uheldige utslagene som bl.a 
hjemmelskvoteordningen, fri størrelsesutforming og strukturering har medført. Om vi skal nå 
de overordna målene om ”økt verdi” og ”bedre kvalitet” må myndighetene luke vekk 
reguleringsordninger som innebærer verdiforringende og destruktivt fiske. Dette bl.a ved at 
store mengder fisk blir brakt på land på kort tid, noe som går ut over kvaliteten og verdien. 
Dette er en utfordring som også gjør seg gjeldende som et resultat av oppbyggingen av en 
stadig større og mer fangsteffektiv flåte. 
Krav til behandling av fisk og minstemål har i enkelte fiskeri blitt fraveket, noe som 
undergraver prinsippene om kvalitet og høy verdi. Dette eksempelvis ved at det leveres store 
fangster av ubløgget og kvalitetsforringet fisk, til lav verdi. I sesonger med god 
tilgjengelighet og mye fisk, ser vi at fangsteffektive fartøyer bringer på land enorme fangster 
på kort tid. Mengde på bekostning av kvalitet. Norges Kystfiskarlag mener det er forkastelig 
å behandle høyverdig mat på en slik måte, og at både fiskeflåte, landanlegg og 
kontrollmyndigheter, samt reguleringsmyndighetene må ta et ansvar for å unngå slike 
forhold.  
 
3. Norges Kystfiskarlag krever at Fiskeri- og kystdepartementet rydder opp når det gjelder 
definisjonen av ”kystfartøy”, og at den nye fartøygruppen ”kystfiskefartøy med 
lasteromskapasitet på inntil 500 kbm og fri lengdeutforming” blir plassert i den fartøygruppen 
hvor de hører hjemme – havfiskeflåten. Dette innebærer at man må føre denne flåtens 
kvotegrunnlag tilbake til kystfiskeflåten, og at flåtens kvoter må hentes i havfiskeflåtens 
kvotegrunnlag. 
 
4. Det settes klare sperregrenser mellom fartøygruppene som hindrer overføring av kvantum 
fra små til større fartøy. Faktisk lengde og ikke hjemmelslengde må legges til grunn for 
deltakelse i et fritt fiske for kystflåten. 
 
5. For å styrke rekruttering til fiskeriene og tilknyting til lokalsamfunnene, ber Norges 
Kystfiskarlag om at Fiskere i åpen gruppe, som kan vise til at de fisker jevnt hele året – og 
ikke bare torsk i torskesesongene – blir premiert med opprykk til lukket gruppe.  
Likeledes at fiskere i lukket gruppe, som kan vise til at de fisker jevnt gjennom hele året, og 
fisker på andre arter en torsk, premieres med tilleggskvoter. Norges Kystfiskarlag viser i 
denne sammenheng til forslaget i vår kommentar til reguleringene 2012. 
 
6. Erfaringene fra siste års loddefiske tyder på at loddebestanden er i dårlig forfatning og bør 
forbeholdes som mat for andre verdifulle fiskeslag som blant annet torsk. Det må derfor 
snarest iverksettes arbeide med å utarbeide klare forvaltningsmål for loddebestanden som tar 
utgangspunkt i bestandens viktige funksjon som nøkkelbestand i Barentshavet og i det nære 
kyst og fjordsystem. Definisjonen av forvaltningsmålet må også inkludere lodda som matkilde 
for sjøfugl, sjøpattedyr og som kilde for gjødsling av kyst- og fjordsystemene. Den norske 
kvoteandelen må utelukkende benyttes til konsum, samt et begrenset agnfiske. Det må under 
ingen omstendigheter tillates fiske av lodde til oppmaling. Fisket må videre avvikles slik at 
det kommer kystsamfunnene til gode gjennom produksjon på land. Ombordproduksjon må 
ikke tillates. Fisket må ikke åpnes før gytemoden lodde har skilt seg fra umoden lodde, det vil 
si at fisket ikke må åpnes før lodda har nådd kysten. 
 
7. Det er åpnet for et begrenset forsøksfiske av raudåte i Vesterålsfjorden/Hadselfjorden, etter 
påtrykk fra et begrenset forskningsmiljø. Vi vet at det finnes kolossale mengder raudåte i 
havområdene omkring oss. Vi vet også at raudåta er en viktig art som føde for alle de 
kommersielle fiskeslagene som våre fiskerier er basert på. Det er også en kjensgjerning at 



 

 

rogna til raudåta er det viktigste – kanskje det eneste – startforet for fiskelarvene. Vi vet 
imidlertid lite eller ingenting om samspillet mellom raudåtebestanden og fiskebestandene, og 
det er følgelig godt mulig at raudåtebestanden må være så stor som den er dersom viktige 
fiskebestander skal kunne holde seg på et ønskelig høyt nivå. Denne sammenhengen vet vi 
per i dag alt for lite om.  
Forsøksfisket etter raudåte gjennomføres på et tidspunkt hvor larver etter torskegytinga i 
området er i drift og følgelig blir desimert av dette fisket. 
Norges Kystfiskarlag ber derfor om at raudåtefisket stanses inntil vi får klarlagt hvilke 
konsekvenser det kan ha for fiskebestandene. 
 
Med bakgrunn i ovennevnte prinsipper, samt landsmøtets vedtak vil Norges 
kystfiskarlag fremme følgende krav til reguleringen av de enkelte fiskeri i 2013: 
 
 
- Regulering av fisket etter nordøstarktisk torsk i 2013 
- Regulering av fisket etter sei nord for 62N i 2013 
- Regulering av fisket etter nordøstarktisk hyse i 2013 
- Regulering av fisket etter blåkveite i 2013 
- Regulering av fisket etter kolmule i 2013 
- Regulering av fisket etter makrell i 2013 
- Regulering av fisket etter nordsjøsild i 2013 
- Regulering av fisket etter NVG-sild i 2013 
- Regulering av fisket etter rødspette i Nordsjøen i 2013 
- Regulering av fisket etter øyepål i 2013 
- Regulering av fisket etter breiflabb i 2013 
- Regulering av fisket etter kveite i 2013 
- Regulering av fisket etter lodde i 2013 
- Regulering av fisket etter sei sør for 62N i 2013 
- Regulering av fisket etter torsk sør for 62N i 2013 
- Regulering av fisket etter rognkjeks i Nordland, Troms og Finnmark i 2013 
- Regulering av fisket etter uer og snabeluer i 2013 
- Regulering av fisket etter pigghå i 2013 
 
 
Enstemmig vedtatt. 
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